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Oratoriekören jubilerar och 
Kaj-Gustav Sandholm 
dirigerar.
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”Den första bilen gick till 

Helsingfors 1961 med lök 
och gurka.”

KJELL CLEMES , VD VID TRANSMAR, FYLLER 60 ÅR
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 ”Premiären lär mer eller 

mindre vara körd.”
ÅU:S NYA MÅLVAKT EMELIE 

KARSTRÖM HAR BRUTIT BENET

åland 24 ikväll
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PÅ
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Kultur: Vi besöker Önningebymuseet.

KULTUR. Gymbesökaren jobbar 
med hantlarna framför spegeln och 
kan kolla in sina rörelser och mus-
selfi skare i Gambia – på samma gång. 
De sistnämnda visserligen på en tavla 
som hänger på spegeln.

Gränser har överskridits och nya 

broar har byggts när konstnären Kjell 
Ekströms tavlor fl yttat in i gym- och 
träningslokalen Träningsverket.

Ekström är själv en fl itig gymbesö-
kare och tyckte att hans nya tavlor av 
människokroppar skulle passa bland 
träningsredskapen. Delägaren i gym-

met, Kim Jansson, blev eld och lågor 
över idén som sägs gynna både gym-
met och konsten.

– Gymmet får nya besökare och 
konsten nya betraktare, säger Kjell 
Ekström och Kim Jansson.

SIDAN 9

Träna till Kjells konst!

Svett och tavlor. Konstnären Kjell Ekström har utnytt-
jat de fria ytor som fi nns när han hängt sin utställning i Trä-
ningsverkets lokaler. Utställningen är ingalunda tänkt enbart 
för gymmets besökare. – Alla som vill se den är välkomna! 
 Foto: JONAS EDSVIK

NYHETER. Den ekonomiska 
härvan kring bolaget Neurocity 
fortsätter att växa. Neurocity har 
gått i konkurs, men nu har det 
visat sig att det åländska dotter-
bolaget som äger Enklinge gamla 
skola såldes före konkursen och 
vem som köpte det vet man inte.

Kumlingebon Jan Strandberg 
satt i Neurocity Ålands styrelse 
men hoppade av då bluffen upp-
dagades.

– Medan jag satt kvar fi ck sty-
relsen ingen information om att 
det var aktuellt med försäljning, 
konstaterar han. SIDAN 11

Vem äger gamla
Enklinge skola?

Mysterium efter Neurocitys konkurs

Enklinge före detta skola ingår inte i 
konkursboet som man antagit, utan 
har en ny ägare. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

NYHETER. I kväll inbjuder land-
skapsregeringen till informa-
tions- och diskussionsmöte kring 
golfbanor.

Näringsminister Jan-Erik 
Mattsson hoppas på stor upp-
slutning och konkret diskussion 
om hur projektet i Godby/Ämnäs 
ska leva vidare efter fjolårets lag-
tingsbeslut.

Och vissa planer verkar det fi n-
nas redan. Enligt turist vd:n och 

golfentusiasten Henrik Nord-
ström fi nns viljan kvar att inves-
tera i en golfsatsning. Han näm-
ner till exempel Wiklöf Holding, 
rederierna, försäkringsbolagen 
och ”massor av mindre företag” 
i turistbranschen. Och tanken är 
att Ålandsbanken kunde fungera 
som en koordinator för intresse-
rade som vill satsa på golf.

SIDORNA 4-5

Nya tag för golfbana

 FAMILJEN. Folk Woivalin, lantråd mellan 1978 till 1988, 
blir snart 80 år. Redan för många år sedan sa han:

 – Jag var med och slog vakt om Ålands 
svenska språk, uppgiften var svår och 
krävde ibland jour dygnet runt.

Inför födelsedagen vill han inte bli inter-
vjuad, men säger:

– Ta lite gamla uppgifter och skriv ihop 
som du tycker det passar. SIDAN 6

Woivalin har
varit  med förr

Snabbare till Kapellskär
 NYHETER. Från och med juni sät-
ter Viking Line in Rosella på rutten 
mellan Mariehamn och Kapellskär 
istället för Ålandsfärjan. Kapaci-
teten ökar och restiden förkortas 
med en halvtimme. – Vi kommer 
dessutom att anstränga oss om att 
samarbeta med alla som sysslar 
med turism för att gemensamt, 
genom att erbjuda högre standard 
och kapacitet, försöka förlänga sä-
songen, säger Viking Lines vd Nils-
Erik Eklund. SIDAN 3

I demokratins tjänst
SERIE.  I dag avslutas Nya Ålands 
serie ”I demokratins tjänst” där 
vi berättat om runt 1.000 kom-
munaktiva ålänningar. En av dem 
är Karl-Anders Lindholm i Sund 
som har, med några pauser, suttit 
på kommunala förtroendeuppdrag 
sedan han var tonåring. Nu vill han 
dra sig tillbaka. – Jag har gjort min 
värnplikt. SIDORNA 14-15

Borreliamöte inför storprojekt
NYHETER. På tisdagen möttes 
den åländska borreliaforsknings-
gruppen och representanter från 
Linköpings universitet för att till-
sammans dra upp riktlinjerna för 
det kommande forskningsprojek-
tet gällande fästingburna sjukdo-
mar. Studien är minst sagt omfat-
tande och de svenska deltagarna 
är tacksamma över att Åland vill 
medverka.

SIDAN 5

”Daja” kan missa IFK-möte
FOTBOLL. Djurgården räknar 
inte med att Daniel Sjölund, ef-
ter sin magsjukdom, kan spela 
igen förrän efter EM-uppehållet, 
vilket i praktiken betyder mat-
chen hemma mot Elfsborg den 
2 juli. Då är frågan om han fi nns 
med i träningsmatchen mot IFK 
Mariehamn på Wiklöf Holding 
Arena den13 juni?

SIDAN 18
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Epost: anna.bjorkroos@nyan.ax 
Telefon: 528 463

Sveriges radio har rapporterat 
om hur kuvert orsakar problem 
på pappersbruken. Limmet från 
kuverten bildar klumpar, som 
gör att pappret fastnar och orsa-
kar stopp i maskinerna. På pap-
persbruken har man silar som 
klarar av att ta bort det skräp 
som följer med returpappret, 
men limmet från kuverten slin-
ker igenom sorteringen.

I Sverige är det senast års-
skiftet därför bestämt att kuvert 
ska sorteras som sopor, men de 
hamnar ändå ofta i tidningsin-
samlingen.

– Alla kuverten ska bort, har 
de sagt. Det är ju klistret de kla-
gar på. Alla kuvert måste bort, 
säger Jim Wahlstrand som job-
bar med sortering av returpap-
per i Lunda utanför Stockholm, 
till Sveriges radio.

Via posten ok
På Åland, och i Finland, räk-
nas dock kuvert fortsättnings-
vis som returnerbar produkt. 

Slutbehandling av papper 
från Åland tas om hand av 
Paperinkeräys Oy, Pappers-
insamlingen ab i Finland, via 
Ålands renhållning Ab, berät-
tar miljöingenjör Sofi e Dahl-
sten vid Ålands miljöservice.

På Pappersinsamlingens 
hemsida kan man läsa att ” 
Allt papper du får genom 
postluckan eller postlådan” 
räknas som returpapper från 
hushåll och att även kassar av 
vitt papper duger.

Även i Mise:s egen sorte-
ringsguide fi nns kuverten med 
under rubriken returpapper, 
tillsammans med dags- och 
veckotidningar, postorder- 
och telefonkataloger, pocket-
böcker och pappersark.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Kuvert är fortfarande returpapper
Olika regler gäller i Finland och Sverige

Rätt plats. Kuvert ska sorteras med övrigt returpapper på Åland, precis som övrigt som kommer in genom postluckan eller i brev-
lådan.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

I Sverige ska kuvert nu-
mera kastas i soporna och 
inte bland tidningarna och 
annat papper. Detta efter 
att limmet ställer till det för 
pappersbruken.

På Åland är det dock 
fortsättningsvis ok att 
slänga kuverten bland 
returpappret.

� Som papper räknas dags- och veckotidningar, postor-
der- och telefonkataloger, pocketböcker, pappersark, kuvert 
och liknande.
� Lägg inte plast- eller papperskassar bland tidningarna. 
Plastkassar skall gå som brännbart restavfall, medan pap-
perskassar sorteras som kartong.
� På böcker med hård pärm måste du först ta bort pär-
men, som skall sorteras som kartong.
� Det insamlade pappersmaterialet sorteras och lastas 
om vid återvinningsanläggning för vidare transport till mot-
tagare. Materialet skickas sedan till pappersbruk, där det 
används i tillverkningen av nytt tidningspapper.
 
 
 Källa: Mise

� Kartonger, omslagspapper (kraftpapper), fl ingpaket, tvätt-
medelspaket, wellpapp, papperskassar och liknande förpack-
ningar ska läggas i kärlet för kartong och wellpapper.
� Förpackningar av fl era material, som är lätt åtskiljbara, ska 
delas och sorteras vart material för sig. Går inte det så sortera 
förpackningen efter det material som den till största delen 
består av. 
� Rengör förpackningen genom att ta bort eventuella matres-
ter.
� Vid större mängder av kartong och wellpapp kan du lämna 
detta separat på de återvinningscentraler som fi nns runtom på 
Åland.
� Vik gärna ihop förpackningarna så de blir mindre skrym-
mande, eller lägg fl era mindre förpackningar i en större.
 Källa: Mise

� Det åländska projektet Save 
the planet.ax fortsätter sin fi lm-
visningskampanj. Den här veck-
an visas dels Al Gores fi lm om 
klimatförändringar ”En obe-
kväm sanning”, dels action-fi l-
men ”The day after tomorrow”. 

Filmvisningen är gratis och 
sker i Ålands museums fi lmsal. 
Föreningar, skolor och grupper 
kan även beställa fi lmvisning på 
övriga tider. 

En obekväm sanning visas i 
dag, onsdag, klockan 12.00 och 
lördag klockan 12.00 och 14.00.

The day after tomorrow visas 
på torsdag klockan 12.00 och 
17.30, fredag 12.00 och söndag 
klockan 12.00.

Nästa vecka visas, bland annat 
tisdag klockan 12.00 och 18.00, 
fi lmen Mordet på den elektriska 
bilen, som handlar om Gene-
ral Motors elektriska personbil 
EV1. Bilen lanseras 1996 och 
serietillverkades, men den fi nns 
inte längre.

Filmen undersöker om det 
faktiskt var konsumenternas oin-
tresse eller andra intressen som 
ligger bakom denna utveckling. 
(ab)

Filmkampanj
fortsätter

�  Inom 
kampanjen 
”Schyssta 
kläder” håller 
Agenda 21 
och Natur 
och miljö 
auktion på en 
redesignad 
”festblåsa”. 
Klänningen, i 
storlek 40, är 
ett redesignat 
Emmaus-
fynd, sydd 
av designern 
Charlotte 
Fagerlund. 

Pengarna 
som man 
får in på 
auktionen går 
oavkortat till 
en sömmer-
skeskola för 
kvinnor i Dongobesh, Tanzania.

Bud bör lämnas före den 
15 april, endera via e-post 
info@agenda21.ax eller på tele-
fonnummer 17 230. (ab)

Välgörenhets-
auktion på
redesignad
klänning

Inom kampan-
jen ”Schyssta 
kläder” har 
denna klänning 
fått nytt liv.  
Foto: 
 AGENDA 21

Fakta/Tänk på detta när du sorterar papper Fakta/Returnera kartong och wellpapper

EU-kommissionen kräver från den 15 april intyg från Kina på 
att deras risprodukter är fria från otillåten GMO.
Detta efter att det genförändrade riset Bt 63, ej godkänt i EU, 
vid upprepade tillfällen funnits i kinesiskt ris, rapporterar FNB.
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Viking Lines ms Rosella er-
sätter från månadsskiftet 
maj-juni ms Ålandsfärjan på 
rutten mellan Mariehamn och 
Kapellskär. I och med bytet av 
fartyg förkortas restiden med 
en halv timme till två timmar 
och det betyder att man kan ta 
sig till Stockholm på drygt tre 
timmar.

Rosella tar betydligt fl er pas-
sagerare än Ålandsfärjan och 
dubbelt så många bilar. Dess-
utom erbjuder Rosella fl er res-
taurangalternativ för passage-
rarna och också underhållning i 
form av till exempel dans, fl era 
konferensutrymmen och tråd-
lös internetanslutning.

Olika barnaktiviteter och 
tema-avgångar med till exem-
pel bingo och artistbesök utlo-
vas i ett pressmeddelande från 
rederiet.

Stabilare överfart
Ytterligare en fördel som re-
deriet betonar är att Rosella 
genom sin storlek kan erbjuda 
en både lugnare och stabilare 
överfart året om.

– Det fi nns ju olika skäl till 
att vi har beslutat att sätta in 
Rosella på den här rutten, sä-
ger Viking Lines vd Nils-Erik 
Eklund.

– Dels kommer våra kun-
der snabbare och mer kom-
fortabelt över havet. Men vi 
kommer dessutom att an-
stränga oss om att samarbe-
ta med alla som sysslar med 
turism för att gemensamt, 
genom att erbjuda högre 
standard och kapacitet, för-

söka förlänga säsongen.

Samma volym
Nils-Erik Eklund konstate-
rar att kapaciteten på de två 
kortrutterna i och med Rosel-
las ankomst kommer att ha 
samma totala volym trots att 
Eckerölinjens kapacitet har 
minskat i och med att man nu 
bara kör med ett fartyg. 

Exakt vilken dag Rosella 
sätts i trafi k på Kapellskär är 
ännu inte helt klart och inte 
heller den slutliga tidtabel-
len men målet just nu är den 
1 juni. Före trafi kstarten skall 

Rosella på dock då de allmän-
na utrymmena ses över.

Besättningen fl yttar
Rosella har de senaste åren 
seglat mellan Helsingfors och 
Tallinn och ersätts i vår av Vi-
kings nybygge Viking XPRS. 
Den nuvarande besättningen 
fl yttar över till nybygget med-
an Ålandsfärjans besättning 
blir kvar på Kapellskärsrutten 
men ombord på Rosella.

– Det kommer sannolikt att 
betyda att vi anställer fl er men 
hur många det handlar om är 
ännu oklart, säger rederiets 

informationschef Johanna 
Boijer-Svahnström.

Till salu
Rosella stannar kvar på rutten 
mellan Mariehamn och Kapell-
skär tills ”nya Ålfen”, nybygget 
Viking ADCC, levereras under 

sommaren 2009.
Vad som händer med gamla 

ms Ålandsfärjan är ännu oklart.
– Hon är till salu, säger Nils-

Erik Eklund.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

Då går det en halv timme fortare över Ålands hav

Rosella ersätter snart Ålfen

Gammal bekant. I och med att Rosella sätts in mellan 
Mariehamn och Kapellskär återvänder hon till sina ursprungliga 
farvatten. Här har hon seglat dels som färja på rutten Kapellskär-
Mariehamn -Nådendal och som kryssningsfartyg före Viking Line 
introducerade Cinderella.  Foto: VIKING LINE

Från och med juni sätts 
ms Rosella in mellan 
Mariehamn och Kapellskär 
och Ålandsfärjan blir ett 
minne blott.

Det betyder inte bara att 
passagerar- och bilka-
paciteten ökar på den 
här rutten utan också att 
restiden förkortas med en 
halvtimme.

Bättre begagnad. Ålandsfärjan är till salu.
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Läget mellan de två befälsor-
ganisationerna, Sveriges far-
tygsbefälsförening och Sjöbe-
fälsförbundet, och Sjöfartens 
arbetsgivareförbund (Sarf) är 
låst. Förhandlingsprocessen, 
som har pågått i fl era måna-
der, strandade i slutet av förra 
veckan och i går sade sjöbefä-
len upp sina avtal och varslade 
om strejk.

Strejkvarsel har lagts mot 
sammanlagt 17 passagerar-, 
frakt- och tankfartyg, bland 
annat mot Tallinks Silja 
Symphony och Silja Festival. 
Bryter strejken ut betyder det 
att fartygens trafi k stannar 
från och med midnatt natten 
mot den 18 april.

Berörs inte
Viking Lines två svenskregist-
rerade fartyg, ms Cinderella 
och ms Ålandsfärjan, berörs i 

det här skedet inte av strejk-
varslet.

– Jag tror inte att det blir 
någon strejk, säger Viking Li-
nes vd Nils-Erik Eklund då 

han får frågan om rederiet nu 
befi nner sig i ett gynnsamma-
re konkurrensläge i och med 
att två av Tallinks fartyg hotas 
av strejk.

– Man har en förhandlings-
kultur i Sverige som gör att 
man kommer till överenskom-
melse innan strejken bryter 
ut, är Eklunds förklaring.

Konfl ikten mellan de svens-
ka sjöbefälen och arbetsgivar-
na har pågått sedan oktober, 
i februari kallades en opartisk 
medlare in. 

Sarf, vill ha ett nytt avtal så 
att fl era utländska befäl skall 
kunna anställas. 

Arbetsgivarorganisationen 
lade under gårdagen fram ett 
förslag till uppgörelse med 17 
punkter, det förslaget vägrade 
dock sjöbefälsfacken accep-
tera.

Vägrade acceptera
– Bakgrunden är framför allt 
att redarna i Sjöfartens ar-
betsgivareförbund föreslagit 
att befälen själva ska betala 
sina löneökningar med en rad 
försämringar i de allmänna 
villkoren, skriver Sveriges 
fartygsbefälsförening på sin 
hemsida.

– Bland annat vill Sarf ta 
bort all kompensation för ar-
bete på helger och helgdags-
aftnar, slopa kostersättningen 
samt försämra anställnings-
tryggheten, skriver skeppsbe-
fälen.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

Svenska sjöbefäl varslar om strejk

Fick strejkvarsel. Tallinks Silja Festival är en av de sammanlagt 17 passagerar-, frakt- och 
tankfartyg som berörs av de svenska sjöbefälens strejkvarsel.  Foto: ERKKI SANTAMALA.

Sjöbefälen i Sverige vars-
lar nu om strejk efter att 
förhandlingarna med ar-
betsgivarparten strandat.

Om strejken bryter ut 
stoppas två av Silja Lines 
fartyg från och med den 18 
april.

Efter tips om att Viking Line 
i Sverige registrerat namnet 
XPRIS tar Nya Åland kontakt 
med Mariehamnskontoret, 
där man ställer sig frågande 
till vad den handlar om.

– Det skulle kunna vara 
så att vi har registrerat olika 
namn för att skydda färje-
namnet XPRS, säger infor-
mationschef Johanna Boijer-
Svahnström, men hänvisar 
sedan till marknadsföringsan-
svarige Marit Wall, som inte 
heller hon har någon vetskap 
kring registreringen. 

Boijer-Svahnström poäng-
terar dock att det inte har 
något att göra med den färja 
som ska ersätta Ålandsfärjan 
2009, och som går under ar-
betsnamnet ADCC.

– Den ska precis som Vi-
king Lines XPRS namnges 
med hjälp av en namntävling 
som utlyses från och med den 
28 april. 

Till förra tävlingen inkom 
hela 20.000 namnförslag.

– Lyckligt lottad som jag var 
fi ck jag läsa varenda namn-
förslag. Skämt åsido har jag 
faktiskt sett till att inte anmä-
la mig till den grupp som går 
igenom alla tävlingsbidrag 
den här gången. Men jag vet 
att vinnaren kan vänta sig fi na 
priser. 

Strax efter samtalet åter-
kommer Boijer-Svahnström 
och kan efter en stunds de-
tektivarbete avslöja orsaken 
till namnregistreringen.

– Fast det är namnet Xprice 
som registrerats. Det är tax-
freeavdelningens kundtidning 
som ska heta så, det är jag helt 
säker på nu när jag lekt Sher-
lock Holmes här, konstaterar 
hon förnöjt. (sb)

Ny namn-
tävling för
ny färja

Vad ska ADCC heta på riktigt? 
Det ordnas det en tävling om.

� Under lördagskvällen rå-
kade ett sällskap bestående 
av sju personer i en snipa ut 
för motorstopp vid Lilla Skiv-
grund, söder om Kungsö. En 
patrullbåt från Mariehamns 
sjöbevakningsstation och en 
räddningsbåt från bevak-
ningsfartyget Uisko alarme-
rades till platsen.

Haveristen som var på väg 
från Marsund, Eckerö till 
Mariehamn bogserades till 
Korrviks fi skehamn. (sb)

Lördagsbogsering
till Mariehamn

� Olli Rehn som lagtingsle-
damöterna träffade i Bryssel 
förra veckan har titeln EU-
kommissionär.

Nyan rättar

� Nordbygg i Lemland kom-
mer anlitas för att bygga om 
och renovera tak och fasad 
vid Ålands försöksstation. Det 
meddelar landskapsregering-
en efter att ha gått igenom de 
inkomna anbuden. (ak)

De bygger om
försöksstationen
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Efter att lagtinget i december 
2007 röstade nej till att bygga 
en helt landskapsfi nansierad 
golfbana i Godby/Ämnäs var 
Henrik Nordström, vd för 
Ålands turism & konferens, 
”jäkligt besviken liksom mer-
parten av turistföretagarna”.

Investerare fi nns
Nordström tror att det kom-
mer att fi nnas många intres-
serade på plats i kväll. Detta 
eftersom det ännu fi nns 
hopp och förväntningar på 
att Ålands golfklubb och till-
sammans med olika bolag ska 
kunna genomföra projektet. 

– Visst var lagtingets beslut 
nedslående men vi har inte gi-
vit upp för det. Golfprojektet i 
Ämnäs/Godby är oerhört vik-
tigt och behovet fi nns ju kvar. 
Det är lika viktigt ännu att ge 
kunderna vad de vill ha, en 
högkvalitativ golfbana, säger 
Henrik Nordström, som anser 
att man nu ska jobba utifrån 
det som landskapet erbjuder, 
alltså möjlighet till stöd, högst 
30 procent, för en privat sats-

ning och eventuellt marken.
Enligt Henrik Nordström 

fi nns det vilja att investera i 
en golfsatsning. Han nämner 
exempel som Wiklöf Holding, 
rederierna, försäkringsbola-
gen och ”massor av mindre 
företag” i turistbranschen.

Positivt från ÅAB
Det fi nns redan vissa planer, 
drömmar och diskussioner 
kring att Ålandsbanken kunde 
stå som någon slags koordina-
tor för en privatfi nansierad 
satsning.

– Via ÅAB kunde bolag gå 
samman och investera. Ingen-
ting är ännu klart, men ÅAB-
folk har inte alls varit avvi-
sande. Men då gäller det att 
marken står till förfogande, 
annars blir det ingenting, sä-
ger Henrik Nordström.

Kvällens informationsmöte 
börjar klockan 18.30 och hålls 
i Lagtingets auditorium.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Planer fi nns för att rädda golfbana 

Gamla ritningen. Med sjön och banan i det nordvästra hörnet som ett skyltfönster mot Godbyvägen planerades Alandia golf i 

Det smids planer inför att landskapsregeringen ikväll 
håller informationsmöte om stöd för en ny golfbana.

– En dröm vore att Ålandsbanken kunde fungera som 
en samlande faktor för investeringsintresserade. Ing-
enting är klart, men ÅAB-folk jag pratat med har inte 
varit avvisande, säger Henrik Nordström, turist-vd och 
golfbaneentusiast.

Fortsätter kämpa. Näringslivet och turismbranschen 
tar nya tag för att förverkliga en golfbana i Godby/Ämnäs. Bilden 
togs i oktober i fjol när turismbranschens absoluta toppar gick ut 
med en vädjan om att projektet snarast skulle förverkligas. Bland 
annat deltog Henrik Nordström, Hilding Holmström, Sven-Erik 
Holmberg, Annica Jansson och Boris Ekman. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Som Nya Åland tidigare berät-
tat har golfplanerna i Jomala, 
som tidigare var aktuella år 
2003-2004, dammats av igen. 
Den gången var planerna så 
långt hunna att Jomala kom-
mun anlitade en utredare 
från Sverige och pratade med 
markägare.

När lagtinget i december 
ifjol sade nej till banan i God-
by/Ämnäs tog entusiasterna 
nya tag i Jomala. 

”Goda förutsättningar”
På nytt har man haft besök av 
”en person som jobbat med 
golfanläggningar”, som sagt 
att markområdet är ett bra al-
ternativ för en golfbana.

– Vi jobbar ju helt på ideell 
basis, så det tar sin tid. Men jag 
upplever att vi har så många 
markägare med att förutsätt-
ningar fi nns för en attraktiv 

bana, säger Edgar Kalm
Han tillägger att mycket 

ännu är oklart och att det sä-
kert dröjer en månad innan 
man vet om markfrågan är 
löst och ännu fi nns inga de-
taljplaner om till exempel 
hur driften av en Jomalabana 
skulle skötas.

Golfbaneplaner har även 
presenterats från Brändö 
Lappo, Föglö och Vårdö.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Markförhandlingar i Jomala

Golfentusiast i Jo-
mala. – Vi jobbar ju helt på 
ideell basis, så det tar sin tid, 
säger Edgar Kalm, om de på-
nyttfödda planerna på golfbana 
i Jomala. 

Även i Jomala Österkal-
mare och Västerkalmare 
jobbar man vidare med 
golfbaneplanerna.

– Tanken var att vi skulle 
ha ett förslag till markä-
garavtal klart till det här 
mötet, men det lyckades 
inte. Men vi jobbar vidare, 
säger Edgar Kalm.

I kväll håller landskapsreger-
ingen sin information om stöd 
till näringslivet. Landskaps-
regeringsledamot Jan-Erik 
Mattsson (c) inleder träffen, 
där första punkten gäller möj-
ligheterna ”till stöd för anläg-
gande av golfbana”, och han 
har fått signaler om att upp-
slutningen kan bli god.

I januari berättade Jan-Erik 
Mattsson att det fördes ”in-
formella diskussioner” kring 
en golfbana i Godby/Ämnäs, 
men att ingen hade kommit 
med formella anbud om att 
dra igång projektet med hjälp 
av landskapsstöd på maximalt 
30 procent. Det upplägg som 

lagtinget fattade beslut om i 
december 2007.

Fortsatt informella
Situationen är densamma in-
för kvällens möte, berättar 
Jan-Erik Mattsson när Nya 
Åland får en snabb pratstund 
med honom mellan två mö-
ten.

– Det har förekommit per-
sonliga och informella diskus-
sioner, men inget formellt el-
ler skriftligt. Men vilka planer 
som fi nns hoppas vi kunna 
klargöra på mötet, säger Jan-
Erik Mattsson.

Från näringslivshåll talar 
man om att det kan fi n-
nas villiga investerare, 
bara landskapet kan er-
bjuda marken. Vad säger 
du om det?

– Det låter ju mycket bra att 
det fi nns intresse. Gällande 
markfrågan är det just sådant 
som vi måste konkretisera nu 
och diskutera på mötet hur vi 

Vill konkretisera golfplaner

Näringsministern. – Vilka planer som fi nns hoppas vi 
kunna klargöra på mötet, säger Jan-Erik Mattsson. 
 Foto: STEFAN ÖHBERG

– Tanken med mötet är att 
stämma av läget, kon-
kretisera och klargöra 
hur vi  nu ska gå vidare i 
frågan, säger landskaps-
regeringsledamot Jan-Erik 
Mattsson, inför kvällens 
golfmöte.
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 i Finström

Finström.  Bild: ÅLANDS GOLFKLUBB

Golfklubben och övriga entu-
siaster höll hoppet vid liv in i 
det sista förra året. Bara några 
dagar före lagtingets slutliga 
omröstning, som blev nej till en 
landskapsfi nansierad golfba-
na, gav ett enigt medlemsmöte 
den 18 december golfklubbens 
styrelsen fullmakt att fortsätta 
förhandlingarna för driften och 
banan döptes till Alandia golf.
– Vi har fi nansieringen från 
näringslivet klar och projektet 
medför inte några risker för 
golfklubbens existens, sade 
klubbens ordförande Dick 
Lundqvist då till Nya Åland.
Följande sponsorer var villiga 
att satsa i projektet:

� Alandiabolagen (som var 
namnsponsor)

� Viking Line
� Eckerökoncernen
� Ålandsbanken
� Wiklöfkoncernen
� Ett företag som ville vara 
hemligt
� Nordea
� Rundbergs bil & service
� Paf
� Åland hotels
� Maridea & Strax ax
� Koff
� Dick Lundqvist
� Sven-Erik Holmberg
� Sture Carlson
� Johan Dahlman
� Havsvidden
� Air Åland
� Bomans stugor
� Godby kongresshotell
� Mariehamns tryckeri
� Ålands idrottscenter

Fakta/De ville sponsra Alandia golf

ska jobba vidare, säger Jan-
Erik Mattsson.

Föravtalen om det plane-
rade markbytet, där delar av 
landskapets mark vid Grelsby 

kungsgård skulle bytas mot 
lämpligare golfbanemark, för-
föll vid årsskiftet. 

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

Nu inleds borreliasamarbete över landsgränserna

Fästingforskare på bettet

Fräcka fästingar. Ett stort forskningsprojektet om sjukdomar som sprids via fästingbett är på gång. Bilden är ur broschyren 
”Fräcka fakta” som publicerades i samband med Ålandsutställningen i Helsingfors.

Sammanlagt 16 deltagare 
ur Åländska borreliaforsk-
ningsgruppen och repre-
sentanter från Linköpings 
universitet sammanträdde 
under tisdagen på pensio-
nat Solhems för att tillsam-
mans reda riktlinjerna 
för det kommande forsk-
ningsprojektet gällande 
sjukdomar som sprids via 
fästingbett.

Rent konkret innebär projekt-
arbetet att ålänningar framö-
ver kommer att kunna lämna 
in de fästingar som bitit dem 
för provtagning och analyse-
ring. Detta ska helst ske inom 
fyra dagar efter angreppet för 
att testerna ska vara genom-
förbara.

Den person som blivit fäs-
tingbiten får samtidigt lämna 
ett blodprov och skulle denne 
drabbats av TBE, Borrelia el-
ler fästingfeber kommer detta 
att följas upp med ytterligare 
blodprov och intervju.

Målet är att i Sverige och 
Åland samla in sammanlagt 
10.000 fästingar och genom 
detta menar Pia Forsberg, 
professor Linköpings uni-
versitet, att man hoppas få 
veta både vad den ökade 
smittospridningen beror på 
och hur det kommer sig att 
vissa individer verkar vara 
immuna.

– Många frågar sjukhusper-
sonal hur stor risken är att 
drabbas av Borrelia om man 
blivit fästingangripen och i 
nuläget kan vi inte ge ett sä-
kert svar. Det hoppas jag att 
den här studien kommer änd-
ra på.

Särskilt utsatt
Gruppen är tvärvetenskaplig 
och innefattar representan-
ter som innehar expertis i allt 
från immunologi till mikro-
biologi och infektionsmedicin 
och det är inte första gången 
man samarbetar över lands-
gränserna.

– Vi har genomfört studier 
med borreliagruppen här tidi-
gare och i det här fallet är det 
särskilt intressant eftersom 
Åland är särskilt utsatt för fäs-
tingar och dess smitta, menar 
Forsberg.

Man räknar med att det ska 
ta omkring fem år att genom-
föra det omfattande projektet, 
men just på grund av det stora 
antal fästingar som fi nns här 
hoppas Forsberg att det ska 

gå fortare än så att färdigställa 
studien.

– Det är en riktig skjuts för 
oss att Åland vill vara med och 
nu är det dessutom ett faktum 
att fästingsäsongen av någon 
anledning förlängts.

Jordnära studie
Professor Dag Nyman berät-
tar vidare att man räknar med 
att påbörja arbetet den 1 juni, 
men först krävs ett godkän-
nande från ÅHS etikkom-
mité.

– Men det ska inte vara nå-
got problem då det inte hand-
lar om att utsätta någon män-
niska för risker. 

Han poängterar dessutom att 
den viktigaste personen som 
är inblandad i projektet ur ett 
åländskt perspektiv är Susanne 
Olausson, biomedicinsk ana-
lytiker, vars uppdrag innebär 
att det är henne gemene man 
kommer ta kontakt med vid det 
praktiska genomförandet av 
insamlingen. Hon har arbetat 
med gruppen sedan 2002, men 
tycker att det här projektet är 
extra roligt att medverka i.

– Själva studien och dess 
syfte är jordnära och lätt att 
förstå, därför tror jag att det 
kommer vara enkelt att få folk 
att ställa upp. Trots allt är det 
så här på Åland att alla kän-
ner någon som blivit drabbad 
av någon form av fästingburen 
smitta. 

Se resultat
Konferensdeltagarna räknar 
med att ha benat ut alla detal-
jer i maj, då de lovar att gå ut 
med mer precis information 
till allmänheten som de hop-
pas ska delta aktivt i projek-
tet. Marika Nordberg, dok-
torand, anser att det är just 
närheten mellan gruppens 
arbete och befolkningen som 
är den största fördelen med 
projektet.

– Det är extra kul att de 
individer som deltar faktiskt 
kommer få ta del av resulta-
tet av studien. Nu hoppas jag 
bara att så många som möjligt 
vill vara med.  

SARA BRU
sara.bru@nyan.ax

Hoppfulla. Marika Nordberg, Dag Nyman och Pia Forsberg hoppas och tror att den omfattande 
studien kommer bidra till en ökad kunskap kring borrelia.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Susanne Olausson, biomedi-
cinsk analytiker, är projektets 
åländska kontaktperson och 
därmed den som kommer följa 
studiedeltagarna. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

� Den k-märkta träfasaden på 
gaveln till Kinoteatern på Nyga-
tan får enligt stadsplanebestäm-
melserna inte rivas, är stads-
styrelsens svar till Gert Sviberg 
vars företag GESCO har ansökt 

om rivningslov för att i stället 
återuppföra en identisk gavel-
fasad i sten. Sviberg har också 
anhållit om befrielse från kravet 
att anlägga fem parkeringsplat-
ser på tomten.

Stadsstyrelsen har inte möj-
lighet att pröva ansökan. Sö-
kandens intention kan uppnås 
genom en stadsplaneändring, 
skriver stadsstyrelsen i sitt be-
slut. (ao)

Kinoteaterns fasad sparas

Fasaden måste bevaras, har 
stadsstyrelsen bestämt. 
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Willfrid Jarl Emanuel Nord-
ström döptes den 5 april i 
Tenala kyrka. Han är son till 
Anette Bergman, bördig från 
Jomala, och Kim Nordström. 
Familjen bor i Tenala.

Hanna Nordlund i Jomala 
Torp fyllde 11 år i går den 8 
april. Hon grattas i efterhand 
av farmor och farfar.

Ida Wickström i Hammarland 
Boda fyller 6 år i dag den 9 
april. Hon grattas av farmor, 
farfar, Sofi a och Tommy.

GUNILLA 
HAGMAN
Namn: Gunilla Hagman.
Född: den 13 april 1958 i Marie-
hamn.
Bor: i Föglö Bråttö.
Yrke: timlärare i Föglö grund-
skola.
Är intresserad av: resor, träd-
gård, djur.
Familjen: består av maken Karl-
Erik Englund, barnen Robert 
och Mikaela samt katterna Vin-
cent och Zorro.
Födelsedagen: fi ras med kaffe 
och tårta hemma mellan klock-
an 13.00 och 17.00 för den som 
vill komma.

ELIAS, ELIS, ELIEL

Dagens namn

OBS! Det händerDop

Gratulerar  50 år

Gratulerar 80 år

Vi firar  1-15 år

   TACK

   UNDANBEDES

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax
Telefon: 528 451

All eventuell uppvaktning

undanbedes
vänligen

Karin Björklund

All eventuell uppvaktning

undanbedes

Astrid Florén

Varmt tack till alla er 
som med blommor och 

inbetalningar hedrat 
minnet av vår kära

Gunn-Britt 
Anderson

De anhöriga

TACK

för vänlig hågkomst till 
min 60-årsdag.

Roger Syrén

   TACK    UNDANBEDES

FOLKE
WOIVALIN
Namn:Folke Woivalin.
Född: den 14 april 1928 i 
Finström Ämnäs.
Bor: i samma by.
Yrke: före detta lantråd, 
agrolog och bonde.
Familj: hustrun Astrid, 
född Gustavsson, sonen 
Dan-Erik med maka Tora 
och barnen Alexander, El-
len och Valter samt sonen 
Henrik med maka Kicki 
och barnen Emelie, John 
och Joel.
Födelsedagen: firas inte, är 
bortrest.

– Jag vill absolut inte ha 
någon meritförteckning i 
tidningen när jag fyller år.

Folke Woivalin har um-
gåtts med pressen i många 
år och vet vad han vill.

– Men ta lite gamla upp-
gifter och skriv ihop som du 
tycker det passar.

Samtidigt ger han alltså 
stor handlingsfrihet och vi-
sar förtroende. 

Det är tjugo år sedan nu 
han lämnade landskapspo-
litiken efter femton aktiva 
år i landskapets högsta led-
ning. Han har under pen-
sionärsåren lagt av med alla 
uppdrag och helt gått in för 
privatlivet och trivs med 
det.

– Nej, jag kommenterar 
inte dagsläget inom politi-
ken, säger han bestämt i te-
lefon från hembyn Ämnäs.

Folke Woivalin är så väl-
känd för ålänningarna att 
någon detaljerad presenta-
tion kanske inte behövs.

Efter skolgång i Ålands 
lyceum utbildade han sig till 
agrolog i Åbo. Han tog över 
gården 1951 och utbildade 
sig dessutom till Ålands 

förste seminör. Som bonde 
på fädernegården var han 
verksam fram till 1984, men 
redan då han blev lantråd 
1978, måste han lämna det 
praktiska ansvaret till hus-
trun och en son.

Sedan 1964 har han varit 
politiskt aktiv som center-
partist på kommunal- och 
landskapsnivå. Han hade 
också många tunga förtro-
endeposter i det åländska 
näringslivet.

Talman blev han 1972. När 
han lämnade lantrådsposten 
1988 var han samtidigt den 
siste som varit både provins-
regeringens politiske chef 
och förvaltningens högste 
ämbetsman. Sedan infördes 
parlamentarismen.

Folke Woivalin var en dip-
lomatisk person i det poli-
tiska livet. Han hade lätt för 
kontaktskapande och infor-
mella politiska kontakter. 

För tjugo år sedan sam-
manfattade han själv sitt 
politiska arbete så här:
– Jag var med och slog vakt 
om Ålands svenska språk, 
uppgiften var svår och kräv-
de ibland jour dygnet runt. 
Jag var också med och för-
sökte få de ganska olikarta-
de delarna av vårt landskap 
att samverka, det var ett 
känsligt arbete.

Många minns hans humor. 
Här en klassiker:

– Hur många arbetar i 
självstyrelsegården?

– Hälften.
Inte för inte hyllades han 

i Föglörevyn ”Astigut” med 
sången som blev en slag-
dänga: ”Folke han vet vad 
folke´ vill ha...”

ONSDAG 9.4
FILM
� �  Ålands museum 
fi lmsalen kl 12.00. Ingår i 
kampanjen savetheplanet.ax
� Kl 12.00. En obekväm san-
ning. Fritt inträde.

INFORMATION
� �  Kumlinge skola kl 
18.30. Information om vad Le-
ader är och vad som gäller för 
att komma igång med arbetet.
� �  Lagtingets auditorium 
kl 18.30. ”Om stöd till närings-
livet”. Information ges om möj-
ligheter till stöd för anläggande 
av golfbana. Näringsminister 
Jan-Erik Mattsson inleder.

MUSIK
� �  Saltviks kyrka kl 
19.30. Konsert med Mediskö-
ren Körglädje.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Dj Tony.
� �  Parks bar kl 22.00. Kire 
Ljung.

ONSDAGSCAFÉ
� �  Finström Mikaels-

gården kl 12.30. Lunch och 
program.

ÖPPET HUS
� �  HandiCampen kl 
19.00. Öppet hus för dej som 
vill dryfta vardagens fundering-
ar och tankar kring hjärtsjuk-
dom. Stödpersoner fi nns på 
plats.

TORSDAG 10.4
FILM
� �  Ålands museum 
fi lmsalen kl 12.00. Ingår i 
kampanjen savetheplanet.ax
� Kl 12.00 och 17.30. The day 
after tomorrow.

FÅGELGUIDNING
� �  Flygfältets parkering 
kl 18.00. I huvudsak kommer 
man att hålla till runt Ramshol-
men och Torpfjärden. Ledare: 
Bror Johansson.

FÖRELÄSNING
� �  Ålands hotell- och 
restaurangskola kl 19.00. 
”Maj 1808 på Åland – mot inre 
och yttre fi ender”. Historikern, 
fi l. mag. Pertti Hakala från 
Riksarkivet.

INFORMATION
� �  Sottunga Sunnanberg 
kl 19.00. Information om vad 
Leader är och vad som gäller 
för att komma igång med 
arbetet.

MÖTEN KRING KONST
� �  Ålands konstmuseum 
kl 18.00. Monique Lundberg 
leder en workshop med krea-
tivt skapande kring konst och 
musik.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar-dj.
� �  Parks bar kl 22.00. Kire 
Ljung.

VERNISSAGE
� �  Finströms bibliotek kl 
18.30-20.00. ”Vårakvareller”. 
Deltagarna Marlene Eriksson, 
Sara Eriksson, Ann Gustafs-
son, Lilian Karlsson, Anneli Lil-
jeroos, Inger Lindblom, Birgitta 
Rosenberg, Per-Erik Rågfeldt, 
Else-Maj Sjöberg, Agneta 
Sundström, Inger Söderlund 
och Birgttta Åkerholm, i Medis-
kursen i Godby visar akvareller.

Teater. För ett par år sedan visades en pjäs  om Kumlingeslaget 1808 på Kumlinge. På torsdag kl 19.00 
föreläser i Ålands hotell- och restaurangskola historikern Pertti Hakala från Riksarkivet. om ”Maj 1808 på 
Åland – mot inre och yttre fi ender”. På bilden är bönder och torpare under ledning av Henrik Gummerus, 
spelad av Gunnar Silander (i mitten) på väg att driva bort ryssen.  Foto: KARIN ERLANDSSON

– Jo, det talar jag gärna tala 
om för dig. Han förverkligar 
den amerikanska drömmen. 
Just så sa nämligen Bush i sitt 
tacktal till honom.

Men vi tar det från början.
Bröderna Lindebäck är 

Helsingforskillar.
– Men Magnus studerade 

till sjökapten vid Ålands sjö-
fartsläroverk och blev klar 
1970, berättar Göran. Han 
arbetade på sjön, men gick i 
land för ungefär 25 år sedan 
och jobbade vid ett stuveri i 
Jacksonvilles hamn vid norra 
Floridas Atlantkust. Efter 
några år startade han ett eget 
företag, Coastal Maritime, 
som har blivit stort.

Han har blivit rik alltså?
– Jo, det måste man nog säga. 
Företaget har varit fram-
gångsrikt.

Vad gör de där då ?
– De lastar och lossar fartyg. 
Bland annat alla varor som 

går från USA till Colombia 
lär passera just detta företag.

Men hur kommer Bush 
in i bilden?

– Han var på rundtur i staden 
för ett par veckor sedan och 
ett inslag i besöket utgjordes 
av en personlig guidning av 
min bror i företaget.

Och så fi ck han beröm.
– Ja, presidenten tackade ho-
nom med namn efteråt och 
sa att han förverkligade den 
amerikanska drömmen; att 
börja med två tomma händer 
och bygga upp något stort.

Är din bror på Åland 
ibland?

– Det är sällan. Han kom-
mer till riket ibland, men han 
deltog i en klassträff vid sjö-
fartsläroverket för några år 
sedan.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                      kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Vad håller 
din bror 
på med?

Bilden är från Jacksonvilles lokaltidnings webbfi lm på http://www.
news4jax.com/index.html. Magnus Lindebäck syns till höger i 
ljusa byxor. Presidenten Bush är i mitten.

Göran Lindebäck i Marie-
hamn, vars bror har träffat 
USA:s president Georg W 
Bush.

Hallå där
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Kom ihåg

Det mullrar av stora tra-
dare runt omkring kon-
torshuset på Transmar i 

Mariehamn Norrböle. Men här 
inne i vd-rummet märks en fl äkt 
av den fi nare världen. Oljemål-
ningen med skärgårdsmotiv är 
vacker, bokverket Finlands lag 
lutar mot väggen, skrivbordet 
stort och fl ott och fyllt av det 
som han själv kallar ett ”ska-
pande kaos”. 

Kjell Clemes är på mammas 
gata. Här har han tillbringat så 
gott som varenda yrkesverksam 
dag i sitt liv, från 1968 då han 
hoppade in som sommarvikarie 
till vd-rummet som han besitter 
med den pondus som anstår en 
karl som varit vd sedan 1976.

– Nej, det är inte ett dugg tra-
digt, intygar han. 

För pigg
Han gör ett mycket livfullt in-
tryck. Pratar fort och gärna och 
gestikulerar med halva krop-
pen. Han visar med armarna 
hur bilarna far hit och dit i Nor-
den och hur de tidigare trafi -
kerade längre ut i Europa. Då 
fl axar händer och armar ännu 
längre ut.

– Jag arbetade med logistik 
långt innan ordet var uppfun-
net, skrattar han och säger i 
nästa andetag att han känner 
sig  för pigg för att gå i pension.

Det får vänta ett par tre år.

Född hemma
Han är faktiskt född i hemmet, 
i bostaden i Geta andelshandel 
där pappa Frank och mamma 
Stina var verksamma.

– Det fanns inte ens el i Geta 
när de fl yttade dit 1946, det 
betraktades nog då som lite 
bakom.

Men snart blev det andra ti-
der. Lillasyster Marina föddes. 

Den gamla butiken revs och en 
ny byggdes upp på samma plats, 
1952, och som 11-åring började 
Kjell bo i stan i veckorna för att 
bara fara med buss hem på lör-
dagseftermiddagarna.

Det var redan som 11-åring 
som han i klassrummet träffade 
den blivande frun Sylvia. Hon 
säger sig minnas första mötet, 
inte han.

När han var 16 år lämnade 
familjen Geta då fadern i stället 
började vid Varmans i stan.

Sommarjobb
Det var farfar John Karlsson 
som bytte namn till Clemes. 
Släkten bytte gemensamt 1954.

Efter studenten följde studier 
i ekonomi och juridik vid Åbo 
Akademi. Han erbjöds som-
marjobb på Transmars kontor. 
Och på den vägen är det. Med 
undantag för 11 månader vid 
landskapets fi nansavdelning 
1973 har han tillbringat hela 
sitt yrkesliv vid ett och samma 
företag. 

Bröllopet stod 1973.
Samma år började han på 

Transmar som försäljningschef 
och tre år senare var han vd.

– Jag arbetade tätt tillsam-
mans med den förre vd:n, och 
senare styrelseordföranden 
Ingmar ”Strandin” Jansson, 
under många många år fram till 
hans död 2001.

Första lasten
Det var Martin Isaksson som 
en gång kläckte namnet Trans-
mar – från latinets trans mare 
”över havet”. På Ålandsbanken 
hade man insett att färjtrafi -
ken skapade nya transportsätt. 
Skutornas tid var förbi. Det var 
lastbilar på färjorna som var det 
nya. 

– Den allra första bilen gick 

1961 till Helsingfors med lök 
och gurka och på tillbakavägen 
fanns antagligen en hel del Fa-
zers choklad i lasten. Verksam-
heten har gått upp och ner ge-
nom decennierna. På 70-talet 
for det snabbt i väg och vi var 
med om att grunda Chipsen. 
Med åländska mått mätt är vi 
ett stort företag, men interna-
tionellt sett är vi däremot riktigt 
små.

Trivs
Transmars hela koncern, med 
Ålands renhållning och Budbil, 

har 170 anställda, 100 fordon 
och 300 olika transportenheter, 
typ släpvagnar. Omsättningen 
ligger på drygt 20 miljoner euro 
om året.

– Ingen dag är den andra lik. 
Varje dag bjuder på nya utma-
ningar, summerar Kjell Cle-
mes. Jag hade turen att hamna 
på rätt jobb från start. Jag trivs 
med jobbet, jag trivs med mig 
själv, jag trivs med människor.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                       kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Inte alls tradigt bland långtradarna

Rätt man på rätt plats. Varje dag bjuder på nya utmaningar, summerar Kjell Clemes, vd vid Transmar. Jag hade turen att 
hamna på rätt jobb från start, fortsätter han. Jag trivs med jobbet, jag trivs med mig själv, jag trivs med människor.  Foto: JONAS EDSVIK

PRATSTUNDEN

Namn: Kjell Rainer Clemes.
Född: den 10 april 1948 i Geta Västergeta.
Bor: i Mariehamn.
Yrke: vd vid Transmar.
Familj: hustrun Sylvia, född Carlsson, två söner, Tom gift i 
Stockholm med Tanja och de har dottern Hilda, 2 år, samt 
sonen Mats i Mariehamn med sambo Pia.
Firar: mottagning på restaurang Nautical mellan klockan 15.00 
och 18.00 på födelsedagen i morgon, torsdag. Jubilaren un-
danber sig presenter. Den som vill kan i stället göra en inbetal-
ning till Lions konto 660100-2302438, märkt med ”Kjell 60”.

Fakta/Kjell Clemes, 60 år

� �  Ahveniset: Suomenkielinen 
lastenkerho lauantaina 12.4. kello 
12-14 St. Mårtengårdenilla. Kaikki 
3-6 -vuotiaat mukaan! Teemana 
ötökät askartelun, leikkien, laulujen 
ja muun mukavan parissa. Ohjaajina 
Maria ja Terttu. Ilmoittautumiset 
Tertulle puh. 0400 324 053. Kerho 
on ilmainen yhdistyksen jäsenille, 
muille 5 e/kerta. Kevään viimeinen 
kerhokerta 3.5. Tervetuloa!
 Den fi nskspråkiga barnklubben 
samlas på lördag 12.4 på St. Mår-
tensgården. Alla 3-6-åringar med! 
Temat är insekter med lekar, pyssel, 
sång och annat trevligt samvaro. 
Ledarna är Maria och Terttu, anmäl-
ningar till Terttu tel. 0400 324 053. 
Klubben är gratis för medlemmar, 
annars 5 e/gång. Vårens sista klubb 
blir 3.5. Välkomna!

� �  Al-Anon: Anhöriga och 
vänner till alkoholister, träffas på 
Margaretagården alla tisdagar och 
fredagar, kl 19.00.

� �  Amnesty International, 
Ålandsgruppen: Möte onsdag 9.4 
kl. 18:00 i Obscuras lokal, Köpmans-
gatan. Lotta Angergård kommer 
och berättar om sitt senaste besök 
i Israel. Alla intresserade hjärtligt 
välkomna!

� �  Folkdansarna på Åland: 
Obs! Inga övningar denna vecka. 
Nästa övning torsdag 17.4 kl 18.30 
och söndag 20.4 kl 17.30 Kom båda 
gångerna helst. Vi övar inför Norge 
och övriga uppvisningar. Vi får gäs-
ter från Estland den 25.7. Gruppen 
48 pers. kommer att bo på Prästö. 

Reservera lördag 26.7.  Mer info 
senare. Kom med och dansa.

� �  Folkhälsan i Finström: Vi 
hyr ut babybilstol och resesäng. 
Närmare info Mia Pellas tel 41 876 
gsm 0457 382 8460.

� �  Folkhälsan i Lumparland: 
Styrelsemöte onsdag 9.4 hos Lena 
Andersson kl 19-21. Föreningskart-
läggning. Så många som möjlig 
med.

� �  Folkhälsans allaktivitets-
hus: Stavgång måndagar kl 10.00 
start vid huvudentrén. Stavar för 
utlåning fi nns!
Seniordans onsdagar kl 11.00 i gym-
nastiksalen, nybörjare kl 10.30.
Sittdans tisdagar kl 11.00 i gymnas-
tiksalen.
Vi sjunger tillsammans  med Kaj-
Gustav Sandholm, fredagen den 1.2 
kl 15.00. Därefter varannan fredag.

� �  Ford Classic & Motorsport 
Club: Månadsmöte söndag 13.4 kl. 
14.00 i Idrottsgården (ingång norra 
sidan). Gamla och nya medlemmar 
välkomna.

� �  Föreningen för vård i livet: 
Årsmöte på Hospice-lägenheten 
17.4 kl 18.30. Styrelsen önskar alla 
hjärtligt välkomna.

� �  Godby Rotaryklubb: 
Veckomöte på Ålands hotell- och 
restaurangskola torsdag 10.4 kl 
17.30. Föredrag av Joakim Helala 
– ”Bageriutbildning vid Ålands hotell 
och restaurangskola”.

� �  Hammarlands marthaför-
ening: De marthor som ännu inte 
anmält sig till marthaförbundets vår-
möte den 2-4.5 på Åland, konakta 
Ragni tel. 040-76 25 372 för info och 
anmälan senast torsdag 10.4.

� �  Hantverksföreningen Östra 
Smedjan:  Årsmöte torsdag 10.4 kl 
19.00 i Östra Smedjan. Välkomna 
gamla och nya medlemmar! Fören-
ingen bjuder på kaffe med dopp.

� �  Kökar Hembygdsförening: 
Årsmöte och därefter avslutande 
MÅL2-projektmöte fredag 18.4 kl 
19.00 i skolan.

��  Lemlands Jaktvårdsfören-
ing:  Holkspikartalka onsdag 9.4 kl 
18.30 vid Haddnäs Såg.

� �  LC Åland Freja: Månadsmöte 
torsdag 10.4 kl 18.00 på Yrkessko-
lan. Meddela förhinder till Lion Terttu 
tel 16 251 eller 040 717 821. Obs 
platsen! 

� �  Mariehamns marthafören-
ing: Kom i håg handarbetsträffen 
onsdag 9.4 kl 13.00  hos Guje på 
Skrakvägen 3.

� �  Mariehamns pensionärsför-
ening: Månadsträff i maj! Kom ihåg 
utfl ykten till simskäla den 21 maj. 
Anmäl er i tid. Start från bussplan 
Sundqvists buss kl. 09.00. (10 euro). 
Vi är tillbaka på bussplan cirka 15-
tiden .Vi är nu 25 personer, så det 
fi nns platser kvar!

� �  MISE-föreningen: Informa-

tionstillfälle måndag 14.4 kl 17.30 
på stadsbibliotekets samlingsrum. 
Mötet inleds med medlemmars 
frågor kring enskilda fakturor. Kl 
18-20 inleder Carl-Gustav Flink om 
omorganisering av avfallshantering, 
Merja Renvall om fakturering, sättet 
att informera och om föreningsfrågor 
samt Gunnar Jansson om laglig-
hetsfrågor. Frågor: Merja Renvall 
0457-5899170. Både redan anmälda 
och nya medlemmar är välkomna!

� �  Mellersta Finströms martha-
förening: Möte tisdag 15.4 kl 18.45 
i Marthastugan på Breidablick. 
Undervisning i virkningen ”salomons 
knutar”.

� �   PSA-gruppen: Träff torsdag 
10.4 kl 19.00 i HandiCampen.

� �  Rädda Barnen på Åland: 
Alla pappor se hit! Kom ihåg som-
marens Pappa&Barn-läger på Husö 
24-27.7! Lägret riktar sig till pappor 
med barn på ca 4-12 år som vill till-
bringa fyra aktiva dagar tillsammans 
i skärgården. Frågor och anmälning-
ar: annika.koivukorpi@raddabarnen.
ax eller tel 23 788.

� �  Röda Korset och Folkhäl-
san i Finström: Vårmöte måndag 
21.4 kl 19.00 på Rosengård i Godby.

� �  Vårt Hjärta: Öppet hus 
onsdag 9.4 kl 19.00 i Handicam-
pen, Vårt Hjärtas kansli, fi nns 
stödpersoner på plats för dig som 
vill dryfta vardagens funderingar 
och tankar kring hjärtsjukdom. 
Stödpersonerna har tystnadsplikt. 

Vi välkomnar också varmt dig som 
är anhörig eller god vän!

� �  Västra Jomala marthaför-
ening: Möte torsdag 10.4 kl 19.00 
på Gottby branddepå. Välkomna.

� �  ÅBSK: Onsdagar kl 18.00-
19.00 är det öppen lydnad- och 
socialträning på plan i Torp. Från kl 
19.00 är planen reserverad för de 
som önskar träna tävlingslydnad

��  ÅBSK: Bruksfunktionärskurs 
2.6. Anmäl till Ulla Ö 040 778 0666.

� �  Ålands fågelskyddsfören-
ing: Torsdag 10.4.  Fågelguidning. 
Samling kl 18.00 vid fl ygfältets par-
keringen (Obs! ny plats Ledare: 
Bror Johansson, tel 14 094.

� �  Ålands Guider: Föreläs-
ningen onsdag 9.4 inställd.

� �  Ålands guider: OBS! Ändrat 
datum för Silvana Fagerholm-Sjö-
bloms information om Kastelholm 
på Ribacka, torsdag 10.4. kl 18.30- 
20.00

� �  Ålands hörselförening: 
Kom och ta chansen att träffa lika-
sinnade! På torsdag 10.4 ordnar 
vi två träffar där du kan prata och 
umgås med andra med samma 
eller liknande problem som du. Den 
ena träffen är på eftermiddagen 
kl 14.00 och den andra träffen är 
på kvällen kl 19.00. Platsen för 
båda träffarna är HandiCampen. 
Kom den tid som passar dig bäst. 
Hjärtligt välkomna!  

� �  Ålands marthadistrikt: Kom 
ihåg att anmäla er till förbundets vår-
möte 2-4.5. Program se Marthabla-
det. Trevligt program och umgänge, 
passa på nu då det är på Åland! 
Anmäl till din förenings ordförande 
senast tosdag 10.4.

� �  Ålands Natur och Miljö: 
Kom ihåg vårmötet onsdag 9.4. Vi 
träffas kl 18.30 i Sjökvarteret och går 
sedan till Hotell- och restaurangsko-
lan. Stadgeenliga ärenden, utdelning 
av miljöpriset, smygtitt på Ålands 
Virtuella Naturum. Servering.

� �  Ålands Natur och Miljö: 
Naturpromenad med Lotta runt Nåtö 
söndag 13.4 kl 13.00. Begränsat 
antal platser. Anmäl till tel. 17 230 
senast fredag.

� �  Ålands retrieverförening: 
Temadag i räddningshundsträning 
söndag 13.4 kl 12.00. Endast för 
retrievers. Kostnad 10 euro. För mer 
info och anmälan kontakta Linda 
Henriksson tel 040 512 9546.

� �  Ålands taxklubb: Utställ-
ning för grupp 4 (taxar) och grupp 
6 (stövare, bassets,viltspårhundar 
mm) arrangeras lördag 24.5. Sista 
anmälningsdag är 23.4. Information: 
www.taxklubben.ax eller Lillevi 
Hagberg, tel 040 843 1150.

� �  Ålands VW klubb: Årsmöte 
fredag 18.4 kl 19.00 på Bifa i kaf-
ferummet. Välkomna! 

� �  ÖSUF: Månadsmöte söndag 
13.4 kl 19.00 på Högtomt.
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466

Folk vet i dag att världen består av atomer på samma 
sätt som man förr visste att världen bestod av tomtar.

OLLI LAGERSPETZ, FILOSOFIPROFESSOR, 
REFERERAD I ÅBO AKADEMIS MEDDELANDEN”

Vivakören
ger ytterligare
två föreställningar av ”Tusen 
och en natt” som kören sam-
manställde till sitt 20-årsjubi-
leum i fjol.

– Jag vågar påstå att ingen 
i publiken lämnades oberörd 
av Vivakörens version av 
”Tusen och en natt”. I berät-
telsen behandlades olika 
kvinno- och livsöden på ett 
ypperligt och dramatiskt vis 
där kören på ett exceptio-
nellt sett tog upp synen på liv 
och död. Uppträdandet fi ck 
ett varmt mottagande och 
fann vägen till många åhö-
rares hjärta, skrev Mathias 
Oljemark i  musiktidningen 
Resonans.

I föreställningen varvas 
sånger med texter skrivna av 
körmedlemmarna och rö-
relser skapade under några 
workshops med göteborgska 
musikerna Anci Hjulström 
och Simon Ljungman.

”Tusen och en natt” ges 
fredagen den 11 april kl 
19.30 på Föglö skola och 
söndagen den 13 april kl. 
15 i Källbo skola i Godby. 
Biljetter vid dörren med 
början en timme före 
föreställningen.. �

Vårakvareller
visas nu på en
utställning i Finströms 
bibliotek i Godby. Det är 
deltagarna i Mediskursen i 
Godby som visar de akvarel-
ler man åstadkommit under 
Isa Hällströms ledning.

De som är represente-
rade på utställningen är 
Marlene Eriksson, Sara 
Eriksson, Ann Gustafsson, 
Lilian Karlsson, Anneli 
Liljeroos, Inger Lindblom, 
Birgitta Rosenberg, Per-Erik 
Rågfeldt, Else-Maj Sjöberg, 
Agneta Sundström, Inger 
Söderlund och Birgitta 
Åkerholm.
Vernissage på utställningen 
är det 10 april kl 18.30–20.00 
och den kan ses under bib-
liotekets öppettider mån-
dag–torsdag kl 12–20. �

Operan ”The
Finnish Prisoner”
kommer inte att uppföras i 
Finland. Det skriver tid-
ningen Hämeen Sanomat. 
Operan av Orlando Gough 
and Stephen Plaice handlar 
om de fi nländska krigsfångar 
som fördes till Storbritan-
nien efter slaget om Bomar-
sund under krimkriget och 
hade sin urpremiär i Lewis i 
England i juni i fjol där också 
åtta sångare från Finland 
medverkade. 

Man hade planerat att 
även uppföra operan i 
Finland, i Tavastehus och 
Helsingfors, i samarbete med 
Nationaloperan, Finska kam-
maroperan och kulturhuset 
Verkatehdas i Tavastehus. 
Enligt Hämeen Sanomat är 
det uteblivet sponsorstöd i 
England för teatersällskapet 
The Paddock som omintet-
gör planerna.

Som Nyan tidgare berättat 
lever minnet av de fi nländska 
krigsfångarna fortfarande i 
Lewis där ett monument över 
händelsen finns �

Oratoriekören är en skapelse 
av kantor Kaj-Gustav Sand-
holm, körens hedersdirigent, 
som leder den även under ju-

bileumsåret eftersom han nu 
också vikarierar på sin gamla 
kantorstjänst.

Kören är en produkt av det 
nyskapande inom musiklivet i 
församlingen som Sandholm 
gick in för när han tillträdde. 
Han berättar att han starta-
de ”Klapp och klang” för de 
minsta men även pensionär-
skörsverksamhet.

– Sedan byggde vi på efter 
hand. Jag tyckte att det skulle 
vara viktigt att publiken här 
hemma på Åland också skulle 
kunna ta del av större körverk. 
Så föddes Oratoriekören.

Messias först
Det var hösten 1978 som kören 
grundades och redan följande 
år var man redo att bjuda på 
delar ur Georg Friedrich Hän-
dels oratorium Messias med 
kör, orkester och solister.

– Det oratoriet har vi byggt 
på efter hand med nya delar 
av det stora verket och det har 
gett vid många tillfällen, som 
mest omfattande i en version 
på nästan två och en halv tim-
me, berättar Sandholm.

Givande samarbete
Att hitta verk för kören som är 
lagom svåra och lagom långa 
har hört till utmaningarna. 

God hjälp har Sandholm haft 
av det samarbete som tidigt 
etablerades med musikdirek-
tör Gunnar Julin i Stockholm 
och dennes olika körer och 
musikensembler.

Julin har, utöver att han med 
sina musiker ofta medverkat 
i Oratoriekörens konserter, 
hjälpt till med att få fram det 
omfattande notmaterial som 
behövs när man skall framföra 
ett större verk.

– Också nu inför körens 
jubileumskonsert har Julin 
bistått oss med notmaterial, 
berättar Sandholm.

Bland större verk som Ora-
toriekören framfört genom 
åren nämner han, utöver Hän-
dels Messias, Vivaldis Gloria, 
Faurés Requiem och Haydns 
Skapelsen som goda exempel. 
Men man har också tagit sig 
an åländska tonsättare och 
framfört beställningsverk av 
Jack Mattsson, Lars Karls-
son och Peter Lång.

Trogna sångare
Gösta Helander, som är kö-
rens ordförande, berättar att 
Oratoriekören i dag består 
av omkring 45 aktiva sångare, 
ett femtontal i vardera sopran 
och alt och ett femtontal till-
sammans i tenor och bas.

Många har varit kören trog-
na under lång tid.

– Sju av medlemmarna i 
dagens kör var med redan vid 
starten 1978 och över 20 har 
varit med i minst 20 år, säger 
han.

De körmedlemmar som 
kom med redan 1978 är al-
tarna Gunvei Andersson, 
Ann-Christina Kjeldsen, Be-
nita Muukkonen och Barbro 
Påvall, samt basarna Börje 
Almberg, Göran Blomqvist 
och Harry Blomqvist.

Fördelningen mellan stäm-
morna visar dock att Ora-
toriekören borde få en viss 
påfyllning i mansstämmorna, 
tenorerna är just nu bara fem.

Att kören behövs och fortfa-

rande efter trettio år fyller sin 
plats är såväl Gösta Helander 
som Kaj-Gustav Sandholm 
övertygade om.

– Det fi nns ingen annan på 
Åland som gör det som vi gör, 
säger Sandholm.

Körens verksamhet genom 
åren får sin beskrivning i den 
historik som utkommer till 
jubileumskonserten, skriven 
av kulturredaktören och kör-
medlemmen Benita Laanti-
Helander under ledning av en 
arbetsgrupp där även Märta 
Eriksson, Kaj-Gustav Sand-
holm och Gösta Helander in-
gått.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Har i tre årtionden presenterat stora körverk för ålänningarna

Oratoriekören fi rar jubileum

Jubilerar. Oratoriekörens medlemmar i kördräkter vid måndagens övning inför jubileumskonser-
ten.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

En kör som berikat Åland 
med centrala storverk ur 
den sakrala europeiska 
musikskatten. Så kan man 
beskriva Oratoriekören på 
Åland som nu verkat i tret-
tio år och som fi rar jubileet 
med festkonsert i Jomala 
kyrka söndagen den 27 
april.

Behövs. Dirigenten Kaj-Gustav Sandholm, till vänster, och 
körens ordförande Gösta Helander är ense om att Oratoriekö-
ren fyller sin plats i det åländska musiklivet.  
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

I konsertprogrammet märks 
verk av bland andra Georg 

Friedrich Händel, Gabriel 
Fauré, Felix Mendelssohn, 
Camille Saint-Saëns, Joseph 
Haydn och Wolfgang Ama-
deus Mozart. Konserten in-
leds och avslutas med delar ur 
Händels Messias.

Utöver kören medverkar tre 
åländska sångsolister: Annika 

Sjölund, Thérèse Karlsson 
och Frida Jansson

Orkestermusikerna kom-
mer från Kungliga hovkapel-
let i Stockholm och dirigent är 
Kaj-Gustav Sandholm.

Biljettförköpet inför kon-
serten har inletts. För biljetter 
kan man vända sig till pastors-

kansliet i Mariehamn. Even-
tuella resterande biljetter säljs 
vid ingången före konserten.

I Oratoriekörens jubileums-
år ingår en konsertresa till 
Västerås i september och se-
dan avslutar man med att den 
13 december ge Bachs julora-
torium. (jk)

Festkonsert med musikpärlor
Oratoriekörens jubileums-
konsert i Jomala kyrka 
den 27 april kl 16 bjuder 
på ”de vackraste musik-
pärlorna” ur körens verk-
samhet under trettio år.
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Konstnären Kjell Ekström är själv en 
fl itig gymbesökare. Ryggproblem har 
tränats bort under ledning av Kim Jans-
son som är hans personliga tränare – PT 
som det heter på gymspråk –  och tillika 
delägare i gym- och träningslokalen Trä-
ningsverket.

En gång bjöd Ekström henne på en ver-
nissage. Det var en ganska skrämmande 
upplevelse – för Jansson.

– Jag kände mig inte alls trygg i den 
miljön. Hur skulle man bära sig åt på en 
vernissage? Efteråt förstod jag bättre hur 
folk som aldrig besökt ett gym kan känna 
sig första gången de kliver in hos oss, sä-
ger Kim Jansson.

Med på noterna
Hon ”tände direkt” när Kjell Ekström lade 
fram sin idé för henne – att använda Trä-
ningsverkets ljusa lokaler för en utställning 
med akvareller av kroppar.

– Fysisk träning och konst är klockrent 
ihop – en stimulans för hela människan, 
säger hon.

Nu hänger 34 verk i utrymmena, både i 
nedre och övre plan. Det fi nns konst i om-
klädningsrummen och på väggarna bland 
träningsredskapen. En del reklamaffi scher 
har tagits ur sina ramar och ersatts med 
målade atleter och torson.

– Väldigt trevligt. Man kan sitta här och 
njuta av konsten medan kroppen får sitt, 
säger en dam som trampar på en motions-
cykel.

Inte levande modeller
Kjell Ekström har målat akvarellerna till 
Kroppspiration hemma på Åland men 

även i Gambia, Indien och Malta. Levande 
modeller har han inte använt – det är helt 
enkelt för dyrt – men intryck har han sam-
lat på sig i olika miljöer och lagrat i sin inre 
bildbank.

Någon direkt inspiration har han inte fått 
under träningspassen med Kim Jansson.

– Nej, hon driver en så hårt att man inte 
hinner titta sig omkring, säger han.

Kjell Ekström kände en lätt skräck för att 
fastna i ett fack som landskapsmålare; som 
den som bara målar döda ting och aldrig 
människor. Bland annat därför gav han sig 
i kast med verken till Kroppspiration.

– Det är svårt att måla kroppar och i den 
gamla konstskolningen fi ck eleverna sitta 
i åratal och teckna av gipsfi gurer innan de 
fi ck börja med levande modeller. Jag har 
inte den bakgrunden och hoppas att stäm-
ningen och känslan i bilderna kompenserar 
eventuella brister i anatomin.

Det sägs – säger Ekström – att kvinno-
kroppar är lättare att avbilda än manskrop-
par men Ekström tycker tvärtom. Kvinno-
kroppen blir lätt klichéartad och han har 
avbildat fl est män.

Visa hänsyn!
Tanken är att utställningen ska locka även 
icke-gymmare till Träningsverket som har 
mer generösa öppettider än ett galleri. Det 
är bara att droppa in och försöka ta sig runt 
bland tränande människor för att titta på 
konstverken.

– Jag tror inte att de tränande upplever 
det som störande, säger Kim Jansson.

Och normal hänsyn förväntas givetvis av 
konstbesökarna – att man inte trampar på 
någon som ligger på en matta och tränar 
magmusklerna rakt under ”Afrikanen vid 
havet”.

HELENA FORSGÅRD
 redaktion@nyan.ax

Målade kroppar blandas 
med riktiga på gymmet

En bro mellan två världar

Ny miljö. Kjell Ekström visar sina 
akvareller av kroppar och torson bland 
träningsredskapen på Träningsverket. 
Den här tavlan av musselfi skare i Gambia 
hänger på en av speglarna i lokalen. 
 Foto: JONAS EDSVIK

Gränser överskrids. Broar byggs 
mellan två olika världar -– gymmet 
och konstgalleriet – i utställningen 
Kroppspiration. Akvareller av Kjell 
Ekström visas bland träningsred-
skap och i omklädningsrum på 
Träningsverket och både konstnären 
och gymägaren är positiva.

– Gymmet kan få nya besökare och 
konsten nya betraktare, säger de 
båda.
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BARNENS
PLANET!
13 APRIL - IDROTTSGÅRDEN, MARIEHAMN

PRESENTERAR

12.30 Filmvisning ”Happy
 feet” för barnen

12.30 Filmvisning ”Planeten”
 för föräldrarna

14.30

16.00 Niklas Andersson
 sjunger barnvisor

Ett stort kreativt
lekland 12.00-18.00

Lek i regnskogen, öken, havet eller

på isberget. Skrotskulpturbygge,

tipsrunda, ansiktsmålning,

textiltryck (ta gärna med dig

kläder eller annat tyg att trycka på).

Flera andra roliga aktiviteter!

Ekologiskt café med fika för

både barn och vuxna

GRATIS
INTRÄDE

Mer information & inspiration på www.savetheplanet.ax

på Åland
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Kvinnors ekonomi står i fokus 
för föreläsningen. Per Löfkvist 
från Pensions-Alandia och fa-
miljerättsjuristen Lena Laiti-
nen kommer att ge råd och  tala 
om familjerättsfrågor och pen-
sioner.

– Man tänker inte i skedet 
när man fl yttar ihop på tråkiga 
ekonomiska realistiska frågor 
som förr eller senare kommer 
emot – om inte genast så efter 
ett tag i alla fall, säger partise-
kreterare Christina Johans-
son-Gammals.

Råden riktar sig både till 
kvinnor som lever i samboför-
hållanden och i äktenskap.

– Man kanske har levt ett 
långt liv med en man och efter 
ett dödsfall står man plötsligt 

där helt lottlös. I händelse av en 
skilsmässa eller en separation 
kan det hända samma sak.

– Eller om man inte är gift 
och fl yttar in i någons hem, läg-
ger ner pengar och inte sparar 
kvittona, infl ikar styrelsemed-
lemmen Ulla-Karin Newton.

Låga pensioner
Kvinnors pension är en fråga 
som engagerar gruppen. Dels 
tjänar kvinnor i allmänhet lägre 
än män, dels stannar fl er kvin-
nor hemma med barnen.

– När man börjar föda barn 
rasar man ner i ekonomin, sä-
ger Johansson-Gammals.

Den dagen man fyller 65 sit-
ter man där med en väldigt låg 
pension. 

– Det känns väldigt deprime-
rande.

Prata ekonomi
Liberalerna vill uppmuntra 
människor i parförhållanden 
att diskutera frågorna.

– Man måste ta så pass hän-
syn till varandra att man tänker 
på varandras ekonomi. Frågan 
gäller inte bara kvinnor utan 
den gäller precis lika mycket 
män.

Seminariet är öppet för all-
mänheten och pågår klockan 
11-13.30 i lagtingets audito-
rium. 

– Vi vill väcka en tanke med 
föreläsningen, säger Anette 
Karlsson-Karlström.

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

Seminarium om 
kvinnors ekonomi

Vill upplysa om eko-
nomi.  Liberala kvinnogrup-
pen bjuder in allmänheten 
till en föreläsning om kvin-
nors ekonomi. Vad gäller vid 
skilsmässa, pensionering eller 
dödsfall? – Det är en djungel 
av regler, säger styrelsemed-
lemmarna Ulla-Karin Newton, 
Anette Karlsson-Karlström 
och partisekreterare Christina 
Johansson-Gammals. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

”Gift dig för pengarna eller 
se över din ekonomi!” Det 
är titeln på det seminarium 
som liberala kvinnogrup-
pen ordnar på söndag.

– Vi vill lyfta fram att man 
måste tänka praktiskt när 
man bor ihop.

Fuktskadorna i avdelningen 
Övergårds på Gullåsen i Ma-
riehamn är omfattande och 
kräver åtgärder. Avdelning-
en kan renoveras och sane-
ras med antingen bibehållen 
rumsfördelning eller med 
förändringar i rumsstruktu-
ren men ÅHS är också inne 
på alternativet att riva och 
bygga helt nytt.

Bygger man nytt skulle det 
enligt förslaget handla om en 
tvåvåningsbyggnad med en 
källarvåning med utrymmen 
för personalen, arkiv och ob-
duktion och bårhus.

ÅHS styrelse tar ställning 
till alternativen på sitt möte 

på fredag.  Då skall man 
också besluta om rehabili-
teringsfl ygeln på Gullåsen 
skall få nytt tak till en sam-
manlagd kostnad på 300.000 
euro. Det är de glaspyramid 
i taket där som är den största 
anledningen till det eviga 
läckaget i Gullåsen.

Ehrnströms lön
På mötet får styrelsen också 
ta del av Högsta förvaltnings-
domstolens beslut om att det 
tidigare beslutet att justera 
förvaltningschef Björn-Olof 
Ehrnströms lön inte är gil-
tigt. 

Styrelsen beslöt i novem-
ber 2006 att höja Ehrnströms 
lön med drygt 400 euro i må-
naden. Landskapsregering-
en konstaterade att beslutet 
stred mot lagen och måste 
återbrytas och nu har alltså 
också Högsta förvaltnings-
domstolen kommit fram till 
samma sak.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
               titte.tornroth@nyan.ax

Byggplaner 
vid Gullåsen
Riv avdelningen Över-
gårds på Gullåsen och 
bygg nytt.

Det är ett förslag som 
ÅHS styrelse skall ta ställ-
ning till på fredag.

På fredag skall styrelsen 
också ta del av ett beslut 
från Högsta förvaltnings-
domstolen som ogiltigför-
klarar ett tidigare styrel-
sebeslut om höjning av 
förvaltningschefens lön.

� En person har polisanmält 
en annan för misshandel. Off-
ret uppger att den ska ha blivit 
utsatt för strypgrepp och blivit 

bränd med en cigarett. 
Detta ska ha skett i Ma-

riehamn förra veckan, den 2 
april. (ab)

Misshandel med cigarett
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Den ekonomiska härvan 
kring bolaget Neurocity 
fortsätter att växa. Som Nya 
Åland tidigare har berättat 

har bolagets ägare David 
Gumpler systematiskt lurat 
till sig fastigheter i hela Fin-
land genom att säga att han 
ämnar öppna vårdanstalter 
för förståndshandikappade 
barn och ungdomar.

Dotterbolag
På Åland slog Gumpler 
klorna i Enklinge gamla 
skola. För att det hela, en-
ligt vår åländska jordför-
värvslag, skulle gå juridiskt 
rätt till bildades ett dotter-
bolag, Neurocity Åland ab, 
som delvis fick åländska sty-
relsemedlemmar.

Gumplers fastighets-
bubbla sprack och för några 
veckor sedan begärdes mo-
derföretaget i konkurs.

Har sålts
Nu har det framkommit att 
Neurocity Åland har sålts 
före moderbolagets konkurs 
och i och med det också 
Enklinge skola. Vem som är 
köpare vet man inte.

Kumlingebon Jan Strand-
berg satt i Neurocity Ålands 
styrelse men hoppade av då 
bluffen uppdagades.

– Medan jag satt kvar fick 
styrelsen ingen informa-

tion om att det var aktuellt 
med försäljning, konstaterar 
han.

Rent juridiskt är fallet 
också intressant. Aktier är 
lös egendom och omfattas 
inte av jordförvärvslagen. 
Men i och med att den ur-
sprungliga styrelsen har för-
ändrats måste ägaren ansö-
ka av landskapsregeringen 
om nytt tillstånd att köpa 
och äga Enklinge skola.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
             titte.tornroth@nyan.ax

Vem äger Enklinge skola?

Brustna drömmar. Neurocity togs emot med öppna armar i 
Kumlinge som såg en möjlighet att få arbetstillfällen. Facit blev eko-
nomisk brottslighet på hög nivå.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Vem köpte Neurocity 
Åland ab:s aktier och 
vem äger nu den före 
detta skolan på Enk-
linge?

Kapitlet Neurocity är 
långt i från avslutat trots 
att bolaget har krävts 
i konkurs – nu har det 
visat sig att det åländska 
dotterbolaget såldes före 
konkursen men vem som 
köpte det vet man inte.

Riksåklagarämbetet proteste-
rar kraftigt mot att jurister kan 
debitera hundratusentals euro 
för ett uppdrag som handlar 
om värdepappersbrott. Om den 
åtalade frikänns åläggs staten 
betala oskäligt höga rättegångs-
kostnader.

Av den anledningen har åkla-
garna sett sig tvungna att väcka 
åtal varje gång som en advokat 
presenterar en högre summa 
som staten hamnar att betala.

Ett dylikt åtal väcktes i ok-
tober 2006 samband med den 
så kallade insiderrättegången 
inom Ålandsbanken. Då Sture 
Carlson frikändes presenterade 
hans advokat Carita Wallgren-
Lindholm en räkning på över 
300.000 euro och det vägrade 
åklagaren att acceptera.

Samma Carita Wallgren-Lind-
holm har nu fått en anmärkning 
av Finlands Advokatförbunds 
tillsynsnämnd. 

Tillsynsnämnden ansåg att 
Wallgren-Lindholms fakturering 
inte stred mot god advokatsed, 
eftersom huvudmannen hade 
godkänt fakturan. Däremot 
tyckte nämnden att fakturan 
inte var tillräckligt specifi cerad.

Vid samma tillfälle fi ck även 
en annan advokat en anmärk-
ning och i ett fall ledde klago-
målet till en varning.

Advokatförbundets tillsyns-
nämnd behandlade i fjol 349 
klagomål av vilka en tredjedel 

ledde till påföljder. Totalt delade 
den ut 78 anmärkningar och 39 
varningar. Den svåraste påfölj-
den var att en advokat blev ut-
sparkad ur advokatförbundet. 

Åklagarväsendet tänker ta itu 
med arvodesfrågan bland annat 
med hjälp av utbildning. På riks-
åklagarämbetet påpekar man 
att åklagarna vid behov måste 
bestrida yrkanden på att staten 
ska ersätta rättegångskostnader, 
ifall de anser kraven oskäliga.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN/FNB

Dyr advokat prickades

Dyrbar tjänst. Värdepappersbrott är luckrativa även för 
advokaterna. Advokat Carita Wallgren-Lindholm fi ck över 300.000 
för att försvara Sture Carlson i den så kallade insiderrättegången 
2006.  Foto: SARI GUSTAFSSON

I samband med den så 
kallade insideraffären 
inom Ålandsbanken 2006 
väckte åklagaren åtal mot 
att de inblandade advo-
katerna krävde för höga 
arvoden.

En av dem, advokat 
Carita Wallgren-Lindholm, 
har nu fått en anmärkning 
för bristfälliga fakturor.

När Sundman efter kontakt 
med sin mobiloperatör insåg 
att det handlade om kapning av 
hans mobiltelefon förstod han 
till en början inte vad det hand-
lade om.

– Det här är helt sanslöst. Jag 
visste inte att det här var möjligt 
och andra jag talat med efter att 
det hänt har heller inte känt till 
att det här är genomförbart. 

När hans telefon började 
ringa strax efter midnatt den 
1 april befann han sig i Brys-
sel och antog därför att det var 

utlandsvistelsen som bidrog till 
att hans telefon inte fungerade 
som den skulle och eftersom 
alla som hört av sig är spansk-
talande vet han fortfarande inte 
vad som stått skrivet i de sms 
som sänts ut från hans SIM-
kortsidentitet.

– Jag har faktiskt ingen aning 
och väntar på polisens utred-
ning för att få klarhet både i det 
och vem som ligger bakom det 
hela.

Sundman menar att han inte 

påverkats nämnvärt av händel-
sen, men poängterar att han ser 
med djupaste allvar på det hela 
om det skulle visa sig att det 
fi nns politiska motiv.

– Är det ett skämt är det väl-
digt dåligt, för sabotaget har 
upprört en mängd människor 
som mottagit sms:en. Handlar 
det om min politik är det ytterst 
allvarligt, jag tolererar inte att 
man ska behöva utstå sådant 
här på grund av politiska utta-
landen. 

I nuläget vet Sundman dock 
inte om den eller de som ligger 
bakom kapningen är ålänning-
ar och det fi nns argument som 
talar mot den teorin.

– Då borde man troligen ha 
smutskastat mig lokalt istäl-
let för att förmedla sms:en till 
Spanien. Dessutom utförs det 
här troligen via en dator, vilket 
innebär att ingen har behövt 
vara fysiskt nära mig eller min 
mobiltelefon för att lyckas ge-
nomföra sabotaget. 

SARA BRU
sara.bru@nyan.ax

Kapad mobil förbryllar

Danne Sundman. 
 Foto: JONAS EDSVIK

Lagtingsledamoten Danne 
Sundman har haft fullt upp 
med att ta reda på vad 
som hänt sedan hans mo-
biltelefon har kapats och 
skickat ut 48.000 sms.

Det enda man vet säkert 
är att de som mottagit de 
textmedelanden som sänts 
ut från hans SIM-kortsi-
dentitet är spanjorer och 
han hoppas främst att det 
inte ligger något politiskt 
motiv bakom sabotaget.
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Elever på Åland deltar regel-
bundet i nationella prov i olika 
ämnen – i bland är det mate-
matik, ibland svenska och ib-
land något annat ämne – och 
årskurserna varierar. Ibland 
deltar elever i någon klass i 
lågstadiet, ibland i högstadiet.

I mars i fjol deltog eleverna 
i årskurs 6 i provet i matema-
tik som var tredelat – del ett 
omfattade tal, räkneoperatio-
ner och algebra, del två geo-
metri och del tre statistik och 
sannolikhetsberäkning.

Resultaten som kom för 
någon månad sedan visar att 
Pålsböle skola, som då hade 
tolv elever i sexan, klarade 
sig bäst av samtliga skolor 
på Åland. Också i jämförelse 
med skolorna i hela landet låg 
Pålsböle bra till.

Har en klar linje
De lärare som fanns vid skolan 
då arbetar inte längre kvar där 
men Inger Mattsson-Rosen-
berg, skoldirektör för Norra 
Ålands skoldistrikt, säger att 
skolans fi na resultat bland an-
nat beror på en målmedveten 
satsning i undervisningen. Att 
man har en tydlig målsättning 
i enlighet med läroplanen 
och inte hoppar från det ena 
läromedlet till det andra kan 
också bidra till bra resultat.

Som skoldirektör vill Inger 
Rosenberg-Mattsson helst 
se till helheten istället för att 
lyfta fram någon skola som 
klarat sig väldigt bra, lika 
lite som hon vill peka ut nå-
gon som det gått mindre bra 
för. Flera skolor i distriktet 
är små och antalet elever per 
årskurs rätt litet. Det betyder 
att skolans resultat kan påver-

kas betydligt i negativ riktning 
om någon högpresterande 
elev är sjuk under provdagen. 
Det kan också betyda att en 
skola som klarar sig bra i år 
klarar sig sämre nästa år och 
omvänt. Provresultaten säger 
med andra ord inte alltid hela 
sanningen om standarden i en 
enskild skola.

– Norra Åland som region 
har karpat upp sig betydligt 
sedan de nationella proven 
infördes. Vi når som helhet 
bättre resultat nu är för tio 
år sedan. Det kan bero på att 

vi har större vana av proven, 
att vi sett proven som en ut-
värdering av undervisningen 
och målmedvetet stärker de 
delar som påvisat brister. Det 
kan också beror på att lärarna 
mellan skolorna och stadierna 
samverkar mer, säger hon.

Ger en signal
Vad mäter dylika prov? Vil-
ken funktion fyller de och hur 
ska man tolka och använda 
resultaten? Det är frågor som 
Inger Rosenberg-Mattsson 
ställer sig och som hon delvis 
har svar på:

– Provresultaten ger oss en 
signal om var vi står i natio-

nell jämförelse. Är det något 
område vi är speciellt svaga 
på som vi kan förbättra? Kan 
skolorna lära sig något av var-
andra? 

– Men om vi anstränger oss 
så hårt för att klara oss bra i 
dessa mätningar att vi förlorar 
något annat på vägen, exem-
pelvis elevernas positiva at-
tityd till ämnet och undervis-
ningen – ja, då måste vi stanna 
upp och fundera, säger hon.

Glapp?
Det är också bra om proven 
genomförs med samma års-
kullar – en gång i lågstadiet 
och en gång i högstadiet. Det 

visar om övergången mellan 
stadierna fungerar bra eller 
om det blir något glapp på vä-
gen.

Nästa nationella prov hålls 
enligt planerna i mars 2010 
och då gäller det svenska i 
årskurs 9. I november 2009 
hålls dessutom det så kallade 

Ålandsprovet för årskurs 9. 
I mars 2009 deltar åländska 

15-åringar i Pisa-undersök-
ningen i läsfärdighet och ma-
tematiskt och naturvetenskap-
ligt kunnande.

HELENA FORSGÅRD
   redaktion@nyan.ax

Bäst på Åland i matematiktest
Bra resultat för sexor i Pålsböle skola

Bra resultat. Fjolårets elever på årskurs sex i Pålsböle skola i Finström klarade sig bra i det nationella matematikprovet. På bilden ses dock en elev som går i skolan 
i år, Andreas Eriksson i årskurs 3-4.  Arkivfoto: KIKI ALBERIUS-FORSMAN

En av skolorna på norra 
Åland var bäst i de natio-
nella matematikproven för 
sexor som genomfördes i 
mars ifjol – Pålsböle skola. 

Det är självfallet gläd-
jande för skolan och års-
kullen, men skoldirektör 
Inger Rosenberg-Mattsson 
avläser helst resultaten 
för hela regionen under en 
längre tidsperiod.

– Då kan vi se vad som 
behöver förbättras i under-
visningen, säger hon.

Ser helheten. Som skoldirektör för Norra Ålands skoldistrikt 
vill Inger Rosenberg-Mattsson helst se till helheten istället för att 
lyfta fram en enskild skola som ett år klarat sig bra i de nationella 
mätningarna.  Arkivfoto: JONAS EDSVIK
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Sedan Algot Lindbloms dagar 
har Geta haft sju kommunse-
kreterare eller -direktörer som 
de kom att heta på 1990-talet.

Algot Lindblom, som slu-
tade i början av 1980-talet, var 
en kommunalsekretare av den 
gamla stammen; en som alltid 
fanns där, en som var född eller 
som åtminstone bodde i kom-
munen och en som inte bytte 
jobb i första taget.  Förutom att 
han skötte allt pappersarbete 
för kommunen – helt ensam på 
kansliet – var han vaktmästare 
och den som skötte Sparban-
ken i bygden.

– Det har förändrats enormt 
sedan den tiden då kommunen 
sköttes nästan som en förening 
och man hade en enkel budget 
på 14 sidor med några siffror 
på varje sida, säger Ingvar Björ-
ling som är kommunstyrelsens 
ordförande i Geta.

Hela raden
När Lindblom gick i pension 
kom Håkan Söderman från 
Österbotten. 1986 följdes han 
av Christina Nukala och un-
der perioden 1992-1998 hette 
innehavaren Margit Rehn-
ström-Huhtala.

Björn Grüssner var kom-
mundirektör fram till 2002 då 
han gick i pension och Kim 
Hansson innehade posten till 
2004. Carolina Sandell tog 
över 2005 och året därpå blev 
hon föräldraledig och vikarie-
rades av Håkan Lundberg som 
nyligen blivit vd för handelsfö-
retaget Erik Mattsson.

Brett område
Nu tar Erik Brunström över 
som kommundirektör. Han 
är 32 år och har det senaste 
året arbetat som företagsråd-

givare och EU-projektledare 
vid Ålands Handelskammare. 
Före det var han ombudsman 
för Ålands Köpmannafören-
ing.

Han har en högskoleexamen 
med samhällsvetenskaplig in-
riktning och ser fram emot job-
bet i Geta.

– Jag har länge varit intres-
serad av en dylik tjänst och tror 
att den passar mig bra. Man får 
arbeta med ett brett område, 
säger han.

Erik Brunström är född och 
uppvuxen i Åkersberga i Sve-
rige men hans far kommer från 
Åland. Hans farfarsfar hade 
sina rötter på Kökar och slog 
sig ner i Sund Prästö. Erik är 
gift med en åländska och paret 
bor i Finström Godby.

– Jag har bott på Åland se-
dan 2003 och det känns helt 
rätt att bo här, säger han.

Geta har på senare tid ofta 
omskrivits som en kommun 
med problem – kassakistan är 
mest tom och åldersstrukturen 
mindre bra. Den nya kommun-
direktören väljer andra ord:

– Geta är en kommun med 
potential och det ekonomiska 
läget är en utmaning. Det gäl-
ler att stimulera till infl yttning 
och att öka företagandet. Det 
är också viktigt med utökat 
samarbete med andra kom-
muner.

Får luft
Ingvar Björling har varit med 
länge i politiken i Geta och 
tidvis har han fått hoppa in och 
”dra vissa lass” mellan bytena 
på direktörsposten. Men han 
klagar inte:

– Egentligen är en period 
på 4-5 år ganska lagom för en 
kommundirektör. Nya perso-
ner kommer med nya idéer och 
infallsvinklar och det är enbart 
positivt. Det kan bli stagnation 
om man sitter för länge, säger 
Björling.

Det bästa är förstås om per-
soner avlöser varandra utan 
glapp mellan bytena. Om 
tjänsten är obesatt några må-
nader kan man tappa fart. Att 
nyutnämnde Brunström är ung 
och kanske tar Geta som ett 
trappsteg i sin karriär tänker 
Björling inte på – inte nu.

– Det får vi ta den dagen det 
blir aktuellt. Jag tror att han 
är bra för Geta nu och att han 
kan komma med idéer om EU-
projekt. Det bubblar faktiskt av 
idéer i Geta när vi väl kommit 

upp till ytan i det ekonomiska 
träsket. Förr när det var u-läge 
mest hela tiden var det tyngre, 
säger han.

HELENA FORSGÅRD
   redaktion@nyan.ax

Nya direktörer med nya idéer
Täta byten i Geta bekymrar inte:

En utmaning. Geta har inte den bästa ekonomin bland 
kommunerna på Åland men den nya direktören, Erik Brunström, 
ser läget som en utmaning, inte som ett bekymmer. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Erik Brunström är den 
åttonde på posten som 
kommunens högsta tjäns-
teman i Geta sedan början 
av 1980-talet. Men kom-
munstyrelsens ordförande 
Ingvar Björling ser inga 
problem med personby-
tena.

– Varje ny kan ha nya 
idéer och infallsvinklar 
som är till nytta för kom-
munen, säger han.

NORRA ÅLAND
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SUND

I slutet av tonåren blev han, 
kanske inte helt lagligt då han 
var fl era år från dåvarande 
myndighetsåldern 21, sekrete-
rare i Sunds centralnämnd. 

– I nämnden satt bara gamla 
gubbar och ingen ville skriva 
protokoll då de var för lata.

I dag torde han vara en av de 
ålänningar som har störst er-
farenhet av kommunalpoliti-
ken. Fyra perioder i fullmäkti-
ge, en halv i kommunstyrelsen 
uppdrag i ungdomsnämnden 
och näringsnämnden har det 
blivit genom åren.

– Det kan vara någon till 
nämnd också, funderar Karl-
Anders Lindholm.

Den senaste mandatpe-

rioden satt han i fullmäktige. 
I dag har han en plats i Södra 
Finlands jorddomstol och en 
planeringskommitté. Han vill 
inte längre sitta på de tunga 
posterna. Framtiden är ung-
domens, säger han.

– Jag har själv i tiden varit 
med och lyft ut gamla gubbar 
och det ska de inte behöva 
göra med mig.

Svårt få folk
Karl-Anders Lindholm be-
kräftar det som fl era personer 
i artikelserien sagt: det blir allt 
svårare att få folk att engagera 
sig i kommunarbetet. 

– Man har helt enkelt inte tid 
och ork.

Det har fått som konsekvens 
att nämnderna blir färre i kom-
munerna, bland annat fi nns det 
inte längre någon näringsnämnd 
i Sund. Karl-Anders Lindholm 
talar om en sammanlagd minsk-
ning på 5-10 stycken.

– Men då går vi långt tillbaka 
i tiden.

Vill nå resultat
Karl-Anders Lindholm ställde 
upp i lagtingsvalet för ett antal 
år sedan men kom inte in.

– Jag fi ck ihop ett fotbollslag. 
Det säger ungefär vad chanser-
na var.

Men landskapspolitiken har 
egentligen aldrig varit något för 
honom, säger han. Det går för 
långsamt.

– Som många andra är jag lätt 
irriterad på takten inom poli-
tiken. Jag vill få något uträttat 
och det fi nns så många broms-
klossar.

Trots ett gästspel i frisinnad 
samverkan har han alltid i hjär-
tat varit fri från politiska bind-
ningar.

– I själ och hjärta är jag så 
obunden som en människa kan 
vara.

Tid för annat
Uppdraget som nämndeman i 
Södra Finlands jorddomstol är 
inte särskilt betungande.

– Den sammanträder nästan 
aldrig. Det är bara när det är 
fråga om stora tvister.

Politiken har tagit mycket av 
Karl-Anders Lindholms tid och 
fritidsintressena har fått stå till-
baka. Till vardags jobbar han på 
landskapets vägavdelning. Men 
lite svårt verkar han ha att helt 
släppa taget. 

– Det är ju skötseln av våra 
egna angelägenheter som vi ta-
lar om.

Kommer du att sitta i full-
mäktige igen?

– Jag har hotat de nuvarande 
med att om de inte sköter sig 
kommer jag tillbaka igen, men 
om de sköter sig har jag ingen 
anledning.

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Karl-Anders har varit
kommunaktiv i årtionden

Stort förtroende. Sist ut i Nyans serie ”I demokratins tjänst” är Sundsbon Karl-Anders Lindholm. Han har en lång karriär på 
olika poster i kommunen bakom sig. Nu tycker han att det är dags att släppa fram yngre förmågor.  Foto: STEFAN ÖHBERG

Karl-Anders Lindholm 
innehade sitt första kom-
munala förtroendeuppdrag 
innan han ens var röst-
berättigad och har sedan 
dess suttit i många olika 
nämnder. Men nu tar han 
ett steg tillbaka och låter 
nya förmågor ta plats.

– Jag har gjort min värn-
plikt, säger han.

KOMMUNFULLMÄKTIGE 
Karl-Anders Berglund, 
ordförande
Maud Johans, 
viceordförande
Jens Andersén 
Robert Andersson
Rita Berglund 
Michael Donalds
Anders Jansson
Ann-Christin Karlsson
Karin Karlsson
Ralf Karlsson
Dorita Lindholm
Desirée Zetterman
Göte Winé 

KOMMUNSTYRELSEN
Christer Mattsson, 
ordförande
Marika Björklund, viceordfö-
rande
Ulla-Britt Dahl
Christer Lindqvist
Åsa Mattsson
Martin Nilsson

SKOL- OCH BILDNINGS-
NÄMNDEN
Ralf Karlsson, ordförande
Jens Andersén, 
viceordförande
Robert Andersson
Ringa-Mari Sundberg
Desirée Zetterman

SOCIAL- OCH OMSORGS-
NÄMNDEN
Göte Winé, ordförande
Karin Karlsson, 
viceordförande
Graham Robins
Ann Carlsson

BYGGNADSTEKNISKA 
NÄMNDEN
Johanna Wikström, 
ordförande
Lars-Ove Blomqvist, 
viceordförande
Agneta Göstas
Dan Mattsson
Mikael Wennström

ÄGOVÄGSNÄMNDEN
Dorita Lindholm, ordförande
Dick Holmberg, 
viceordförande
Dan Mattsson

BRANDNÄMNDEN FÖR 
NORRA ÅLAND
Agneta Göstas

SÖDRA FINLANDS JORD-
DOMSTOL
Tommy Karlsson
Ann Carlsson
Gun Nordlund
Karl-Anders Lindholm

LANTBRUKSNÄMNDEN 
FÖR NORRA ÅLAND
Robert Lindeman

LANTMÄTERIGODEMÄN
Håkan Berglund
Tage Göstas

Carl-Erik Carlsson
Johanna Wikström
Annette Loumann
Per-Erik Lindholm

ÅLANDS TINGSRÄTT
Bengt Berglund
Bengt Karlsson

KULTURKOMMITTÉN
Ulla Lindholm
Maggie Stenius-Arfwedson
Anders Andersson
Jenny Johans
Ingmar Berglund

ÅLANDS OMSORGS-
FÖRBUND
Dorita Lindholm

DE GAMLAS HEM
Karin Karlsson

NORRA ÅLANDS 
HÖGSTADIEDISTRIKT
Rita Berglund
Ralf Karlsson

FÖRBUNDSSTÄMMAN 
FÖR ÅLANDS 
KOMMUNFÖRBUND
Karl-Anders Berglund
Maud Johans

ÅLANDS ENERGI AB 
Christer Mattsson

NORRA ÅLANDS 
INDUSTRIHUS AB 
Maud Johans

ÅLANDS PROBLEM-
AVFALL AB 
Michael Donalds

ÅLANDS TURIST-
FÖRBUND 
Christer Mattsson

ÅLANDS HANDELS-
KAMMARE 
Marika Björklund

ÅLANDS FÖRETAGAR-
FÖRENING 
Martin Nilsson

VÄSTRA SUNDS VATTEN 
Dorita Lindholm

SUNDETS VATTEN 
Christer Lindqvist

BOCKNÄS VATTEN 
Martin Nilsson

ÅLANDS IDROTTS- OCH 
MOTIONSCENTER
Christer Mattsson

NORRA ÅLANDS 
AVLOPPSVATTEN
Jens Andersén
Ove Blomqvist

ÅLANDS MILJÖSERVICE 
Jens Andersén
Ulla-Britt Dahl

SOTTUNGA

KOMMUNFULLMÄKTIGE
Björn Rönnlöf, ordförande
Inga-Lill Pettersson, viceordfö-
rande
Nils Eriksson
Mia Lindholm
Thomas Lindström
Victoria Näfverborn
Britt Pettersson
Birgitta Saurén
Stig Törnroos

SOCIALNÄMNDEN
Rosita Stenros, ordförande
Märta Grunér, viceordförande
Inga-Lill Pettersson
Göran Björk
Thomas Lindström

TRAFIKNÄMNDEN
Göran Stenros, ordförande

Göran Björk
Inga-Lill Pettersson

KOMMUNSTYRELSEN
Göran Stenros, ordförande
Anita Hildén, viceordförande
Göran Björk
Maj-Britt Jansson
Erika Molinder
Raul Petrell
Kaj Pettersson

KULTURNÄMNDEN
Victoria Näfverborn, ordförande
Taija Eriksson, viceordförande
Vibeke Voigt
Thomas Lindström
Henrik Elomaa

BYGGNADSTEKNISKA-
RÄDDNINGSNÄMNDEN

Stig Törnroos, ordförande
Birgitta Saurén, viceordförande
Karl-Olof Eklund
Nils Eriksson
Göran Björk
Erika Molinder
Mia Lindholm

SKOLNÄMNDEN
Gustaf Saurén, ordförande
Anita Hildén, viceordförande
Siv Törnroos
Anders Jansson
Fredrik Molinder
Regina Pettersson

NÄRINGSNÄMNDEN
Britt Pettersson, ordförande
Björn Rönnlöf, viceordförande
Rune Lindholm
Siv Törnroos

Anders Jansson

CENTRALA VALNÄMNDEN
Anita Hildén, ordförande
Tor Eklund, viceordförande
Gustaf Saurén
Stig Karlsson
Maj-Britt Jansson

NÄMNDEMÄN VID 
ÅLANDS TINGSRÄTT 
Göran Stenros
Riitta Nieminen

ÅLANDS OMSORGS-
FÖRBUND
Helena Johans
Maj-Britt Jansson

ÅLANDS KOMMUN-
FÖRBUND

Göran Stenros
Björn Rönnlöf

DE GAMLAS HEM
Britt Pettersson

ÅLANDS ENERGI
Bertel Eriksson

ÅLANDS TURISTFÖRBUND
Raul Petrell

ÅLANDS PROBLEMAVFALL
Stig Törnroos

ÅLANDS MILJÖSERVICE
Göran Stenros
Stig Törnroos

ÅLANDS SKÄRGÅRDS-
NÄMND

Göran Stenros

FAB NYMARS
Tor Eklund
Gustaf Saurén

FAB MARKLINT
Tor Eklund

LANTMÄTERIGODEMÄN
Raul Petrell
Pär Hildén
Märta Grunér
Kaj Pettersson
Rune Sjölander
Rune Sandberg

FÖRENINGEN 
FÖRETAGSAM 
SKÄRGÅRD
Björn Rönnlöf
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Ny biltransportlinje från och till Åland
Nu erbjuder vi alla åländska företagskunder en helt ny transport-
linje mellan Åland, fastlandet och världen. 

Våra fördelar:

• Bilar till och från Åland 5 dagar per vecka, måndag-fredag 
• Sen avgång från Åland ger dig längre produktionstid
• Utdelning i Helsingfors redan följande dag
• Utdelning i resten av landet +1 dag
• Snabba och effektiva transporter vidare ut i Europa och 
 resten av världen
• Personlig och snabb service

Kontakta oss idag för tider, priser och bokningar.

Märta Grunér, Sottunga. Socialnämnden, lantmäteri-
godemän.

Rita Berglund, Sund. 
Norra Ålands högstadiedistrikt 
och kommunfullmäktige.

Kaj-Gunnar Sjölund, 
Vårdö. Kommunfullmäktige, 
socialnämnden, omsorgs-
nämnden, nämndeman vid 
tingsrätten.

VÅRDÖ

KOMMUNFULLMÄKTIGE
 Anders Englund, 
ordförande
Maria Granlid, 
viceordförande
 Ann-Marie Enqvist-Pettersson
Yngve Danielsson
Håkan Grunér
Mikael Lundell
Anders Mattsson
Kent-Eric Olofsson
Kaj-Gunnar Sjölund

KOMMUNSTYRELSEN
Björn  Boman, ordförande
Jarl Danielsson, 
viceordförande
Inga-Britt Christenbrunn
Mikael Lindholm
Caroline Mörn-Sjölund
Susanne Nordberg
Carl-Gustav Sjölund

CENTRALNÄMNDEN 
Björn-Olof Malmström, 
ordförande
Siv Englund, viceordförande
Anki Sundbäck
Douglas Lindén
Ralf-Göran Olofsson

VALBESTYRELSEN
Åsa Björklund, ordförande
Marja Elomaa-Andersson, 
viceordförande
Jan Karlsson

SOCIALNÄMNDEN, 
gemensam med Sund
Kaj-Gunnar Sjölund, 
viceordförande
Sarah Ahlbäck
Susanne Nordberg

OMSORGSNÄMNDEN
Kaj-Gunnar Sjölund, 
ordförande

Susanne Nordberg, 
viceordförande
Sarah Ahlbäck

SKOL- OCH BILDNINGS-
NÄMNDEN
Inga-Britt Christenbrunn, 
ordförande
Bethina Diederichs-Mattsson, 
viceordförande
Carl-Gustav Sjölund
Karl-Gustav Karlsson
Gunilla Påvals
Erik Åberg

BYGGNADSTEKNISKA 
NÄMNDEN
Anders Englund, 
ordförande
Olof Åberg, 
viceordförande
Dick Christenbrunn
Maria Granlid
Magnus Lundell
Caroline Mörn-Sjölund
Ann-Charlotte Skrtic-Lindholm

BRAND- OCH 
RÄDDNINGSNÄMNDEN, 
ÅLANDS BRANDDISTRIKT
Caroline Mörn-Sjölund

LANTBRUKSNÄMNDEN 
FÖR NORRA ÅLAND
Håkan Grunér

ÅLANDS OMSORGS-
FÖRBUND
Susanne Nordberg

DE GAMLAS HEM
Marja Elomaa-Andersson

NORRA ÅLANDS 
HÖGSTADIEDISTRIKT
Jarl Danielsson
Mari Grönvall-Sjögren

ÅLANDS MILJÖSERVICE 
KOMMUNALFÖRBUND
Björn Boman
Susanne Nordberg

ÅLANDS KOMMUN-
FÖRBUND
Inga-Britt Christenbrunn
Anders Englund

LANDSKAPETS SKÄR-
GÅRDSNÄMND
Anders Englund

LANDSKAPETS 
SKOLMUSEINÄMND
Bjarne Björklund

SOCIALFÖRSÄKRINGS-
KOMMISSIONEN
Bjarne Björklund

ÅLANDS 
FOLKDRÄKTSRÅD
Gunilla Boman

DIREKTIONEN FÖR 
VÅRDÖ BÖNEHUS
Björn Boman

SYNENÄMNDEN FÖR 
SKOGSVÅRD
Joakim Påvals

STYRELSEN FÖR FÖR-
ENINGEN FÖRETAGSAM 
SKÄRGÅRD
Mikael Lindholm

NÄMNDEMAN VID TINGS-
RÄTTEN
Kaj-Gunnar Sjölund
Siv Englund

LANTMÄTERIGODEMÄN
Åsa Boman
Anders Englund

Sture Karlsson
Ralf-Göran Olofsson
Håkan Grunér
Tage Skogberg
Stina Åberg

ÄGOVÄGSNÄMNDEN
Paul-Mårten Sjölund
Anders Englund
Maria Granlid

DOTTERSAMFUNDET 
STRÖMSBY
FASTIGHETS AB
Björn Boman

ÅLANDS ENERGI 
Carl-Gustav Sjölund

NORRA ÅLANDS
INDUSTRIHUS
Stig-Göran Nordberg
Björn Boman

ÅLANDS 
PROBLEMAVFALL
Björn Boman 

ÅLANDS VINDENERGI 
ANDELSLAG
Carl-Gustav Sjölund

ÅLANDS MOTIONS- OCH 
IDROTTSCENTRUM
Christina Backman-Boman

SKÄRGÅRDENS 
FÖRETAGSHUS
Stig-Göran Nordberg
Björn Boman

VÅRDÖ ANTENN-
FÖRENING 
Björn Boman
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B A R N S I D A N

Barnredaktör Karin Erlandsson tfn 528 467, e-post barnsidan@nyan.ax

S
ille-Riin Rajala är tio år 
och bor i Dalbo. Hen-
nes namn är estniskt.

– Det är ganska ovanligt. 
Jag är född i Estland och 
pratar estniska med mina 
föräldrar.

Hur är det att kunna fl era 
språk?

– Det är roligt. Jag kan lite 
engelska också.

Sille-Riin går i trean i 
Strandnäs skola.

– Jag trivs i skolan.
Vad gör du på fritiden?

– Jag spelar teater på tors-
dagarna. Det är jätteroligt. 
Snart skall vi spela Molly 
Munter och jätten Jub Jub 
på stadshuset. 

Vad vill du bli då du blir 
stor?

– Jag vill bli konstnär. Jag ri-
tar ganska bra.

Vem vill du hälsa till?
– Emmely. 

KARIN ERLANDSSON

”Jag kan fl era språk”

Trivs i skolan. Sille-Riin Rajala är tio år och går i Strand-
näs skola.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Moa 
Nordman, 
6, år från daghem-
met Söderhagen i 
Lemland.

Emma 
Qvarnström, 
7 år, från daghem-
met Söderhagen i 
Lemland.

Meja 
Berglund, 
5 år, från daghem-
met Söderhagen i 
Lemland.
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Ekonomi

Datasäkerhetsföretaget Sy-
mantec konstaterar i sin 
senaste halvårsrapport att 
antalet datavirus ökade med 
468 procent förra året jäm-
fört med 2006. Företaget pe-
kar på ett antal tydliga tren-
der inom den snabbt växande 
virusindustrin.

Den första är att virusen i 
allt större utsträckning sprids 
via webben, inte som förr 
genom infekterade e-postbi-
lagor. Och smittkällorna är 
inte längre obskyra hemsidor 

med tveksamt utseende och 
innehåll. Det har blivit allt 
vanligare att virusspridarna 
tar sig in på etablerade hem-
sidor och där placerar några 
rader elak programkod som 
kan länka dig som besökare 
till en annan sida utan att du 
märker det eller får dig att 
direkt ladda ner viruset.

Ute efter dig
Den andra trenden är att 
virusspridarna i första hand 
inte längre är ute efter din 
dator, de är ute efter dig. De 
vill kartlägga dina köpvanor 
och allra helst komma över 
dina inloggningsuppgifter 
och lösenord. Den tredje 
trenden är att virusindustrin 
har förvandlats till just en in-
dustri, helt svart och under-
jordisk visserligen, men med 
rationell tillverkning, mark-
nadsföring och försäljning.

– Det fi nns i princip an-

ställda som på heltid sitter 
och skriver maskar och tro-
janer och som undersöker 
sårbarheten på olika företag. 
Vanligtvis handlar det om 
trojaner och när vi tittar på 
källkoden kan vi se att de har 
skrivits på förmiddagen och 
sedan skeppats ut på inter-
net under dagen, säger Per 
Hellqvist på Symantec.

Tryck mindre på ok
Det räcker inte längre att ha 
koll på e-post med bilagor 
från en avsändare du inte 
känner igen. Du måste också 
vara vaksam när du är inne 
på välkända hemsidor och 
tänka efter en extra gång 
innan du trycker ok på frå-
gan om du vill installera ditt 
eller datt.

Det gäller inte minst på de 
stora sociala nätverken som 
till exempel Facebook eller 
My Space med en uppsjö av 

insticksprogram eller appli-
kationer.

Rensa hårddisken
Råden från datasäkerhetsfö-
retagen är som vanligt att ha 
uppdaterade antiviruspro-
gram och brandväggar, men 
som utvecklingen ser ut i dag 
är det inte säkert att det räck-
er. När antivirusprogrammen 
uppdateras för att känna igen 
ett nytt virus kan det redan 
fi nnas på din hårddisk.

– Tidigare har vi sagt att 
den som blivit infekterad ska 
köra antivirusprogrammet 
och ta bort de infekterade 
fi lerna. I dag är rekommen-
dationen att formatera om 
hårddisken och installera om 
operativsystemet. Hur ofta 
det bör göras hänger på hur 
riskbenägen man är, alltså 
hur ofta du laddar ner konsti-
ga saker från webben, säger 
Hellqvist. (FNB–TT)

Virusexplosion på nätet

Risk. Även på stora, etablerade nätverk som Facebook riskerar man att drabbas av datavirus.

STOCKHOLM. Tänk dig 
för innan du laddar ner 
insticksprogram till din 
webbläsare eller på Face-
book. Risken fi nns att du 
blir en virusspridare.

Virusen ökar nu så 
snabbt att brandväggar 
och antivirusprogram 
inte längre ger ett fullgott 
skydd.

Verksamheten i den tyska 

fabriken läggs ned före ut-
gången av juni. Fabriken har 
sysselsatt 2 300 anställda. 
Cirka 300 av dem kommer 
att sysselsättas i skilda enhe-
ter som frigörs från fabriken 
i Bochum. Då produktionen 
i Bochum läggs ned grundar 

Nokia en enhet som i ett års 
tid ska hjälpa till med att 
omplacera de anställda.

Avtalen om arrangemang-
en ska undertecknas de när-
maste veckorna, uppger No-
kia. Bolaget kommer också 
att informera närmare om 

kostnaderna för nedlägg-
ningen i delårsrapporten för 
det första kvartalet.

Nokiadirektören Veli 
Sundbäck beskriver avtalet 
om Bochum som samhälle-
ligt ansvarsfullt. 

 (FNB–Reuters)

Nokia betalar stora ersättningar
FRANKFURT. Nokia har 
uppnått ett avtal med fack-
förbunden om ersättningar 
för att fabriken i Bochum 
stängs. Nokia ska betala 
200 miljoner euro i ersätt-
ningar.

� HELSINGFORS. Ole Norr-
back säger upp sig från posten 
som Östersjöambassadör på 
utrikesministeriet för att satsa 
på sitt privatliv i stället. Det 
rapporterar Hufvudstadsbla-
det på tisdagen.

Norrback har redan lämnat 
in sin pensionsansökan, erfar 
HBL. Offi ciellt lämnar han 

posten den första augusti.
Norrback har suttit på pos-

ten som Östersjöambassadör 
bara sedan november i fjol. 
Han säger till HBL att han 
kommer att fortsätta med en 
del uppdrag, till exempel den 
nordiska utredningen om av-
skaffandet av gränshinder 
mellan länderna. (FNB)

Östersjöambassadör går i pension
� HELSINGFORS. Var tred-
je fi nländare som närmar 
sig pensionsåldern vill gå i 
pension redan tidigare. Det 
är särskilt män som vill gå i 
förtidspension medan kvin-
norna inte har någon bråd-
ska, framgår det av en enkät 
som Nordea gjort.

Det är stressen på jobbet 

och önskan om mer tid för 
egna hobbyer som driver 
männen i pension. Kring en 
femtedel av männen i åldern 
50-54 år vill jobba så länge 
som möjligt. (FNB)

50-åriga män vill ha tidig pension

OS-fackelstafett kan avbrytas
� PEKING/HELSINGFORS. De problem som OS-facklan 
ständigt stött på under sin väg mot Peking fi ck på tisdagen den 
Internationella olympiska kommittén (IOK) att för första gången 
överväga om hela stafettraditionen bör läggas ned.

Tibet-demonstranter i Paris avbröt i måndags fl era gånger stafet-
ten och även i London förekom intermezzon. IOK:s ordförande 
Jacques Rogge bekräftade på tisdagen att IOK under veckan 
kommer att diskutera de pågående fackelceremonierna. Det kan 
till och med bli aktuellt att ställa in årets stafett.

– Självklart kommer vi att diskutera fackelstafetten...vi får se vad 
vi bör göra nu när vi har haft sex, sju etapper, sade Rogge till jour-
nalister i Peking. Händelserna analyseras och vi kommer att dra de 
erforderliga slutsatserna.

IOK:s fi nländska medlem Peter Tallberg anser att man bör 
avstå från OS-fackelstafetten i de olympiska spelen 2012.

Tallberg påminner om att fackelstafetten i hög grad handlar om 
att föra fram sponsorer som Coca-Cola. Han hänvisar till spelen i 
Aten 2004 då stafetten också gick genom Helsingfors och påpekar 
att stora sponsorer höll sig väl framme.

Rutten ändras
Den olympiska elden anlände på tisdagen till San Francisco där 

den enda etappen av fackelstafetten i USA löps. Stadens repre-
sentanter sade att de är övertygade om att stafetten på onsdagen 
kommer att äga rum utan störningar.

Redan innan facklan anlände hade dock demonstranter sam-
lat sig i staden. De hängde en enorm affi sch till stöd för Tibet på 
Golden Gate.

– Vi är garderade för problem. Rutten har inte slagits fast, den 
ändras under själva stafetten, sade borgmästaren Gavin New-
son.

Kräver förhandlingar
Den franske presidenten Nicolas Sarkozy varnade att Frankrike 

kan bojkotta öppningen av OS i Peking ifall Kina inte går med på 
en dialog med tibetanerna. Han sade att inte ens Tibets andlige 
ledare Dalai lama är för en bojkott.

– Det är nödvändigt att fortsätta förhandlingarna för att inte den 
olympiska elden ska bli de här problemens gisslan, sade Sarkozy 
med en hänvisning till oroligheterna i Tibet.

Han påminde om att Frankrike blir EU:s ordförandeland från juli.
Enligt Kina är protesterna sabotage som organiserats av de 

tibetanska separatisterna. De kränker både den olympiska andan 
och lagen.

– Vi fördömer skarpt de avsiktliga trakasserierna mot OS-facklan, 
sade utrikesministeriets talesman i Peking. (FNB–AFP–Reuters)

Shialedare hotar avblåsa vapenvila
� BAGDAD. Den radikala irakiska shialedaren Muqtada al-
Sadr hotar avbryta vapenvilan i Bagdad. De styrkor som stöder 
honom drabbade också på tisdagen samman med amerikanska 
och irakiska styrkor och shiitiska milisgrupper i Sadrstaden, en 
jättestor slum med två miljoner invånare.

Al-Sadr utlyste vapenvilan i augusti.
Han ställde dock in en stor protestmarsch som var utlyst till 

onsdagen - årsdagen av ockupationen av Bagdad för fem år 
sedan. Man fruktade att kaos skulle uppstå under demonstratio-
nerna mot USA.

Al-Sadr varnade dock att demonstrationen bara har skjutits 
upp.

Strider har pågått i Sadrstaden sedan i söndags och mer än 30 
människor har dödats. (FNB–Reuters–AFP)

Berlusconi förolämpade kvinnor
� ROM. Favoriten inför det italienska parlamentsvalet, den förre 
premiärministern Silvio Berlusconi, har igen utmärkt sig genom 
sexistiska uttalanden. Enligt honom har vänstern ingen god smak 
då det gäller kvinnor.

– Vänstern har ingen smak - inte ens då det gäller kvinnor. Men 
när det gäller våra kvinnor (kandidater) så är de vackrare för i 
parlamentet har de ingen konkurrens.

Berlusconis anmärkningar väckte genast ilska bland parla-
mentsledamöterna.

– Det är inte samma sak att ställa upp i parlamentsvalet som 
att delta i Miss Italien-tävlingen, sade Paola Balducci från den 
rödgröna Regnbågsalliansen.

Den konservative Berlusconi, som är känd för att trivas tillsam-
mans med unga, vackra kvinnor, ställer upp i parlamentsvalet 
nästa helg. (FNB–Reuters)

 

Iran utvidgar sitt kärnprogram
� TEHERAN. Iran har börjat installera 6.000 avancerade centri-
fuger vid sin anläggning för urananrikning, sade landets presi-
dent Mahmoud Ahmadinejad på tisdagen.

Om installeringen lyckas innebär det en märkbar utvidgning av 
landets kärnprogram.

Enligt Internationella atomenergiorganet IAEA har Iran sedan 
tidigare omkring 3.000 centrifuger vid den underjordiska anlägg-
ningen i Natanz i mellersta Iran.

Ahmadinejad talade på Irans nationella kärnteknologidag. Da-
gen fi ras för att Iran i april 2006 för första gången tillverkade uran 
som var tillräckligt anrikat för att producera kärnbränsle.

Västländerna befarar att Iran strävar efter att bygga atombom-
ber. (FNB–AFP–Reuters)

Det stora värdetransportrånet i Åbo och rånförsöket i 
Lundo kommer sannolikt till domstolsbehandling först i 
september. Rättegången skulle ha inletts i slutet av maj, 
men materialet hinner inte bli klart till dess.

Riksdagens talman Sauli Niinistö (saml) var den överlägsna 
favoriten då Taloustutkimus frågade vilka personer som 
bäst lämpar sig för presidentposten. Enkäten genomfördes 
i februari-mars bland cirka 1.000 personer.
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Malin Tillström
Epost: malin.tillstrom@nyan.ax
Telefon: 528 478

Försäsongen är slut. I kväll 
20.00 fi nsk tid är det säsongs-
premiär i allsvenskan för 
AIK, Solnalaget som Annica 
Sjölund anslöt till i december 
förra året.

För Sjölund, som fyllde 23 
år för drygt en vecka sedan, 
har fokus under vintermåna-
derna legat på att förbättra 
fysiken.

– Det ser rätt hyggligt ut, 
men hon har haft det tufft 
med träningen eftersom hon 
legat efter och inte var tränad 
när hon kom. Hon har börjat 
tåla träningen och det blir 

lättare för henne att tillgo-
dogöra den. Men hennes fys 
måste förbättras, hon måste 
få mer ork att springa och bli 
rappare och mer bestämd i 
närkamperna, säger tränaren 
Benny Persson till Nyan.

Han är dock inte orolig.
– Hon blir bättre hela tiden 

och måste ge sig själv tid. Hon 
kommer att komma ikapp den 
här säsongen och bör vara rik-
tigt bra nästa säsong.

Annica Sjölund själv känner 
att träningen gett resultat.

– Det blir bättre och bättre 
och det känns kul att få kom-
ma igång, säger hon.

Bästa målskytten
Anfallaren känner att hon 
börjat hitta sin plats i laget.

– Jag tycker det börjar fl yta 
på, vi har ju spelat ganska 
många försäsongsmatcher. Vi 
spelar 4–4–2 vilket jag inte 
gjorde så mycket på Åland. 
Men det känns bra att spela 

med en till anfallare och laget 
är så pass duktigt att man får 
mycket stöd från mittfältet, 
särskilt från yttrarna, bero-
ende på vem man spelar mot, 
säger Sjölund.

Hon har dock stentuff kon-
kurrens om en plats i startel-
van. På positionen fi nns utö-
ver åländskan bland annat den 
australienska duon Kathryn 
Gill och Lisa de Vanna, samt 
svenska U19-landslagsspela-
ren Emma Lundh.

– Klart det ändrade mycket 
när vi fi ck in två australienska 
landslagsspelare på två an-
fallsplatser, men det är inte 
meningen att det ska vara en-
kelt. Det är bara att bita ihop, 
träna på och hoppas det blir 
en del ombyte på platserna, 
säger Annica Sjölund.

Tränaren Benny Persson har 
inte bestämt vilka som utgör 
kvällens toppduo.

– Vi bestämmer på träningen 
i kväll (läs: i går) vilka av de fyra 

som startar på de två platserna. 
Annica har en förmåga och näsa 
att veta var målet står och är en 
duktig målskytt – i den bemär-
kelsen är hon vår bästa forward, 
säger han.

Tuff premiär
Avspark i kväll hemma mot 
Umeå IK alltså, svenska mäs-
tare tre år i rad.

– Det känns bra att möta 
dem, man måste ju ändå spela 
mot dem någon gång, säger 
Sjölund.

Persson är av samma åsikt.
– Premiär är premiär och 

visst kan det vara lurigt med 
mycket nerver för både oss 
och dem. Men jag tror det är 
varken för- eller nackdel, man 
ska ju möta alla lag. Kanske 
är det lika bra att ta tjuren vid 
hornen med en gång, på lör-
dag möter vi ju Djurgården 
som slutade tvåa i fjol.

Vad tror du om AIK:s 
placering i år?

– Vi har sagt att vi sett över 
säsongen ska konkurrera om 
platserna bakom de bästa som 
en del av en satsning på tre år. 
I topp tror jag att Umeå, Lin-
köping, Malmö och kanske 
Djurgården hamnar. Sedan 
kan det bli ett skikt med Kop-
parbergs/Göteborg, Örebro 
och Sunnanå – och det är där 
vi ska vara med. I bottenstri-
den blir det Hammarby, Kris-
tianstad, Bälinge och Umeå 
Södra, säger Benny Persson.

På lördag när AIK möter 
Djurgården fi nns för övrigt 
Åland United på läktarna. 
Laget är ändå i Stockholm 
och spelar genrep mot Älvsjö 
AIK.

– Riktigt kul att de kommer 
och tittar, säger Annica Sjö-
lund om sina forna lagkamra-
ter.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Nu börjar allvaret för Annica

Premiär. Annica Sjölund och hennes AIK har säsongspremiär i Damallsvenskan i kväll. För moståndet står regerande mästarna Umeå IK.  Foto: JONAS EDSVIK

FOTBOLL. AIK rivstartar 
årets damallsvenska med 
mach mot regerande mäs-
tarna Umeå IK. Och det 
råder stenhård konkurrens 
om en plats i anfallet för 
Annica Sjölund.

– Det är inte meningen 
att det ska vara enkelt, 
säger hon.

� FOTBOLL. Premiären i 
Allsvenskan är förbi liksom 
omgång två. I kväll spelas den 
tredje omgången i Sveriges 
högsta serie, men ålänningen 
Daniel ”Daja” Sjölund fi nns 
inte på planen med sitt Djur-
gårdens IF.

Det senaste beskedet är att 
den magsjukdom han dragits 
med kostar honom hela elva 
matcher. Mittfältaren tränar 
lätt med sitt lag igen, men har 
långt kvar tills han är tillbaka 
i sin grundfysik eftersom han 
enligt uppgift tappat upp mot 
tio kilo.

– Han ser lite piggare och 
gladare ut. Det är väldigt ro-
ligt att se. Men spel kommer 
dröja. Rent bollmässigt skulle 
det inte vara några problem, 
men det är värre med det fy-
siska, säger assisterande trä-
naren Paul Lindholm till Fot-
bolldirekt.com

Klubben räknar inte med 
honom förrän efter EM-up-
pehållet, vilket i praktiken 
betyder matchen hemma mot 
IF Elfsborg 2 juli. Uppehål-
let börjar i mitten på maj, så 
huruvida han fi nns med i trä-
ningsmatchen mot IFK Ma-
riehamn på Wiklöf Holding 
Arena 13 juni återstår att se. 
(mt)

”Daja” missar 
elva matcher

Fotbollskanalens hemsida igår 
eftermiddag.

I år har Wilhelm Ingves spelat 
sex landskamper med U18-
landslaget, han har gjort ett 
mål och han var med på trä-
ningslägret i Eerikkilä. Nu är 
det alltså dags igen för Ingves 
att visa att han är en spelare 
för U18-landslagets EM-kval 
till hösten.

– Jag ska göra mitt bästa 
och om jag får chansen ska jag 
visa att jag vill spela fl er lands-
kamper, säger han

Vad det nu handlar om är två 
träningar och en internmatch 
i Helsingfors 15-16 april. För-
utom Ingves är 29 andra spe-
lare kallade. Och Ingves är 
nöjd med sina prestationer i 
landslaget än så länge.

– Jag tycker det gått riktigt 
bra och jag har kommit bra in 
i gänget trots att jag inte för-
står vad de säger.

Känner förtroende
U18-landslagets tränare är 
Jyrki Heliskoski och han har 

gett Ingves speltid alla mat-
cher utom en i år. Av de sex 
landskamper Ingves spelat har 
han startat i två. Bland annat 
i den senaste mot Slovakien.

– Jag tycker jag har trä-
narens förtroende och det 
känns bra, säger Ingves.

Efter lägret i Helsingfors 
är det dubbellandskamp mot 
Polen i slutet av maj som 
gäller. Det är de sista mat-
cherna innan sommarupp-
ehållet. Och Ingves vet vad 
som krävs för att han ska få 
vara med.

– Göra fl er mål än de andra 
och visa att man vill ha den 
här platsen.

Men det är först efter som-
maren som de stora matcher-
na drar i gång. Och då är det 
framförallt EM-kvalet i Portu-
gal som gäller. Förutom hem-
manationen har Finland Bul-
garien och Israel i sin grupp.

– Det skulle vara skitkul att 
vara med. Det är stort att spe-
la ett EM-kval.

U18-landslaget spelar 
landskamper mot Turkiet och 
Sverige i augusti respektive 
september. Först 14-19 okto-
ber spelas EM-kvalet.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Ingves granskas till EM-kvalet

Vill göra mål. Wilhelm 
Ingves siktar på många mål 
under U18-landslagets gransk-
ningsläger.
  Foto: JONAS EDSVIK

FOTBOLL. IFK Marie-
hamns Wilhelm Ingves är 
återigen uttagen i U18-
landslaget. Nu handlar det 
om ett granskningsläger 
i Helsingfors 15-16 april. 
Och sedan blir det för-
hoppningsvis EM-kval till 

� VOLLEYBOLL. Johan Lind-
ström och hans Sollentuna vann 
den första SM-fi nalmatchen mot 
Falkenberg med 3–1 (25–22, 
26–24, 18–25, 25–23). Segern var 
något av en skräll då Falkenberg 
är favorittippat medan Sollentuna 
efter grundomgången i elitserien 
låg på en sjätte plats.

Finalen avgörs i bäst av fem 
matcher. Nästa drabbning 
sker i kväll. (mt)

Sollentuna
skrällde i första

� KRAFTSPORT.  Kenny 
Williams är uttagen till årets 
junior-EM i styrkelyft som går 
i Ukraina 10-14 juni. Han täv-
lar i 110-kilosklassen i åldern 
U23. Williams är även uttagen 
till NM i styrkelyft i Norge 
den 3 maj. (jl)

ÅKK:are till junior-
EM i styrkelyft

� FOTBOLL. Fotbollsligalaget 
Honka har skrivit kontrakt med 
18-åringarna Henri Aalto och 
Shpat Qerimi. Båda stannar i 
klubben i åtminstone två år till.

Varken Aalto eller Qerimi 
har representerat Honka i li-
gan, men har spelat i vinterns 
ligacup. Honka har också för-
stärkt sin organisation. Kari 
Haimakainen, 47, har utsetts till 
försäljningschef. Posten har inte 
funnits i Esboklubben tidigare. 
(FNB)

Honka skrev 
kontrakt

RADIOTIPSET
AIK-Umeå IK
ANNICA SJÖLUNDS PREMIÄR I DAMALLSVENSKAN. 

WEBBRADIO KL 19.45 VIA WWW.AIK.SE.
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Sportens kom ihåg

hålles lördagen den
26 april kl 18.00
vid Club Marin.

Anmäl dig senast
23 april, tel 15501.

Därefter mat inkl.
Måltidsdryck 15 /person

Musik med
Christer & Uffe

€

FLAGG-
HISSNING

Vi kastar loss
inför säsongen

��  MLK-tennis: Prova-på-tennis 
för vuxna på lördag en timme mellan 
10.00 och 12.00. Plats Bollhalla. Trä-
nare: Magnus Hjulström. Anmälan & 
frågor tel 23337 eller mlk@aland.net 
Anmälan snarast!

��  Motionsserien fotboll: Sista 
anmälningsdag till årets motions-
serie är 25 april. Anmälningar sker 
till Ålands Fotbollförbund på tfn 
16850 eller e-post fotboll2@idrott.
aland.fi . Uppge lagnamn, önskad 
serie att delta i samt kontaktperson 
med kontaktuppgifter (telefon, e-post 
samt adress).

��  Nikolaj-innebandy: Matchtröjor 
och shorts lämnas till Café Nikolaj 
snarast möjligt.

��  Ridsport: Deltävling i Ålands Cu-
pen/Hoppning, söndag 14.00 på Stall 
Aftonsol. Klasser: 60 (50 ponny kat. A 
& B), 80 och 100 cm. Teknikbedömning 
i alla klasser. Sista anmälningsdag 
fredag, tfn 33629 eller aftonsol@aland.
net.

��  Strandnäs pojkar 00-01: 
Träning torsdag 10 april på Strandnäs 
sandplan 18.00-19.00.

��  VÅSC: Avslutning i Baltichallen 
torsdag 18.00-20.00.

��  ÅID-friidrott: Terrängcup 2008 
omgång 1, onsdag 16 april 19.00, 
Baltichallen, Mariehamn. Anmälning på 
startplatsen senast 18.30.

��  Ålands fotbolldomare: Ordi-
nare vårmöte tisdag 15 april 18.00 på 
WHA. Stadgeenliga handlingar. 18.30-
ca 21.30 obligatorisk fortsättningskurs 
(ÅFF). Innehåll; nya direktiv 2008, 
nolltolernas m.m. Alla upp! 

��  ÅMK-folkrace: Lördag 10.00, 
förarlicensskrivning på klubben. 
Kom ihåg kronor till kursen. 15.00 
besiktning av bilar utanför Indus 
sedan fortsättning ute vid banan 
18.00, besiktning och uppkörning av 
alla juniorer. Söndag kurs för vissa 
anmälda besikttekniker 10.00 på 
klubben. Vid frågor ring Åse.

Förra veckan var Emelie Kar-
ström på Åland för att träna 
med Åland United samt skri-
va på för klubben. Tråkigt för 
både henne och klubben var 
att hon skadade sig under lör-
dagens träning. Benet vek sig 
och Karström hörde hur det 
knäckte till.

I söndags visade det sig att 
det handlar om en fraktur i 
vadbenet. 

– Det är väl ingen jättestor 
fraktur utan mer en spiral-
formad fraktur. Allt sitter 
på plats och det ligger fi nt, 
säger Lena Eriksson som är 
fystränare och rehabansvarig 
i Åland United.

Missar premiären
Klubben räknar med att Kar-
ström är tillbaka i träning inom 
4-6 veckor. Eftersom hon inte 
gipsat benet kan hon fortsätta 
träna vissa moment under ti-
den. Men matchen mot PuiU 
den 19 april missar hon med 
största sannolikhet.

– Premiären lär mer el-
ler mindre vara körd, säger 
Karström. Det är bara att 
bita i det sura äpplet.

Däremot hoppas Karström 
vara tillbaka till hemmapre-
miären den 10 maj mot FC 
Sport.

Har en reservplan
För Åland United kom ska-
dan på Karström naturligtvis 
väldigt olägligt eftersom de 
valt att satsa på henne.

– Det är jättetungt, säger 
assisterande tränare Urban 
Truedsson. Precis vad vi inte 
behöver.

Med en målvakt borta 
måste United nu se till att 
säkra bakom Åsa Fors.

– Vi måste ha någon sorts 
reservplan fall något hän-
der med Åsa och vi ska 
prata med en person, säger 
Truedsson.

Annars på skadefronten 
är Elisabeth Landolf fort-
farande borta en längre tid 
med sitt skadade knä medan 
Caroline Sjöblom beräknas 
vara tillbaka från sin fotleds-
skada nästa vecka.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Uniteds Emelie Karström borta från premiärmatchen

Benet av för nya målvakten

Ny och skadad. Emelie Karström spelade tidigare för Kristianstad DFF som är nykomlingar i 
Damallsvenskan.  Foto: JONAS EDSVIK

FOTBOLL. Åland Uniteds 
nyförvärv Emelie Karström 
har brutit benet. Det var i 
lördags som hon skadade 
sig på träningen i Eckerö-
hallen. 

– Jag ska tillbaka, säger 
hon nere från Skåne.

På fredag reser Janne Hol-
mén till Holland och för-
bereder sig för Rotterdam 
Marathon som avgörs på 
söndag. I benen har han 
kortloppet Brukslunken som 
han sprang i Roslagen i sön-
dags.

– Det var planerat att jag 
skulle delta. Hade jag inte 
gjort det, hade jag sprung-
it något liknande på egen 
hand, säger han.

Det handlade om ett 6,5 ki-
lometer långt lopp som Hol-
mén vann enkelt på tiden 19 
minuter – 34 sekunder före 
klubbkamraten från Rånäs 
4H, Niklas Österberg.

Vad ger ett sådant här 
lopp dig inför ett mara-
ton?

– En chans att springa lite 
snabbare än maratonfart.

Lugnare träning
Nu tar han det lugnt inför 
helgen – vilket fortfarande 
innebär träning varje dag, 
men i något lugnare tempo. 
Sist han sprang ett helt mara-
ton var i oktober på Åland.

Efter det har han deltagit 
i två längre lopp; ett halv-
maraton i Sevilla där det 
blev finskt rekord med tiden 
1.02,35 samt som hare vid 
ett maratonlopp i Barcelona 
där han klev av efter om-
kring halva sträckan.

Vad är målsättningen 
på söndag?

– Jag hoppas på bra väder 
och nytt personligt rekord, 
säger Janne Holmén.

Bra förhållanden
Den snabbaste tiden lyder 
2.12,10 timmar och det satte 
han i Berlin år 2003. Han 
känner att ett snabbare lopp 
finns i kroppen.

– Det har jag alltid, men 
det har sällan varit bra för-
hållanden i loppen. Jag har 
egentligen inte haft det se-
dan jag satte rekordet, säger 
han.

Rotterdam bäddar dock 
för bättre förutsättningar.

– Det brukar vara lite blå-
sigt, men det sägs att banan 
lagts om.

I fjol slutade Janne Hol-
mén på en åttonde plats i 
loppet med tiden 2.14,20, då 
rådde värmebölja med 25-26 
grader.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Holmén siktar 
på en rekordtid

42 kilometer. Senast 
han sprang ett fullt maraton-
lopp var på Åland i höstas. I 
helgen springer Janne Holmén 
Rotterdam Marathon. 
 Foto: JONAS EDSVIK

FRIIDROTT. Janne Holmén 
springer maraton i Rotter-
dam på söndag. I helgen 
värmde han upp med ett 
kort lopp i Roslagen.

– Jag satsar på person-
ligt rekord, säger han.

� FOTBOLL. Fotbollsmästaren 
Tampere United och mittfältaren 
Toni Järvinen har förlängt kon-
traktet ända till slutet av säsongen 
2010. Järvinen, 27, fl yttade till 
Tampere United från FC Lahtis 
i fjol och var med och vann både 
ligan och cupen med Tammer-
forslaget.

– Jag är på alla sätt nöjd över 
mitt beslut att komma till Tam-
merfors och United. Första året 
i klubben gick till och med över 
förväntningarna, sade Järvinen i 
TamU:s pressmeddelande.

Järvinen har spelat 148 liga-
matcher och gjort tio mål i dem. 
(FNB)

Järvinen 
fortsätter 
i Tampere 
United
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lediganslår följande 
vikariat.

En biträdande

avdelnings-
skötare

för tiden 1.5.2008-
30.4.2009 med aktuell 
placering på Laborato-
riet.

Kompetenskrav enligt 
reglemente och lön en-
ligt gällande tjänste-
kollektivavtal.

Förfrågningar besva-
ras av avdelningsskö-
tare Ann Svenfelt tel. 
018-535 293.

Ansökan om förfrå-
gan riktas till överskö-
tare Gunnar Sjöblom, 
Grelsby sjukhus, AX-
22410 Godby, tel. 018-
43 144 eller e-post  
gunnar.sjoblom@ahs.ax

Ansökan inlämnas 
senast 25.4.2008 kl. 
12.00

utbjuder på 
entreprenad

fasadmålning 
av Pålsböle daghem 

Entreprenadhandling-
ar och närmare upp-
lysningar erhålles från 
byggnadskontoret i 
Godby tel. 431526.

Slutna anbud inläm-
nas senast 28 april kl 
15 till byggnadskonto-
ret i Godby.

Tekniska nämnden

Kom med och utforma 

stadsbusstrafiken!

www.mariehamn.ax

Staden och bussbolaget skall 
tillsätta en gemensam trafikgrupp 
för att utveckla stadsbusstrafiken. 
Vi söker nu en kreativ och enga-
gerad person med ett intresse av 
att utveckla stadsbussen till ett 
lockande, attraktivt färdmedel. 

Du kan vara ung eller gammal, kvinna eller man, men det är 
en fördel om du är en aktiv bussåkare. 

Mera information får du av teknisk chef Kai Söderlund 
tel 531 500 eller kai.soderlund@mariehamn.ax.   
Skicka ett mail med en enkel beskrivning av dig själv eller 
posta den till Tekniska verken, Elverksgatan 1, 
22100 MARIEHAMN senast den 17.4.2008.

Kanslist till stadskansliet

Stadskansliet handhar den 
allmänna beredningen och 
verkställigheten av stads-
styrelsens och stadsfull-
mäktiges beslutsärenden.

I kanslistens uppgifter in-
går bl.a. sammanställning 
av stadsstyrelsens och 
stadsfullmäktiges före-
dragningslistor och proto-
koll samt upprätthållande 
av förtroendemanna- och 
andra register.

Kompetenskrav är examen 
från handelsläroverk eller 
motsvarande gymnasialut-
bildning.

För ytterligare upplysning-
ar, kontakta förvaltnings-
sekreterare Malin Blomqvist 
tel. 531 202.

Välkommen med din ansö-
kan, senast 21.4.2008 till:

Stadskansliet 
i Mariehamns stad
Pb 5, 22101 Mariehamn

Kanslist

www.mariehamn.ax

Föreningen
Norden på
Åland r.f.

kallar till

Gästföreläsare:

Stadgeenliga förhandlingar

årsstämma
Datum: 15 april
Plats: Självstyrelsegården
Tid: 19.00

Svend Kohrt

Intresseföreningen för 
Ålands Jord- och 

Skogsbruksmuseum

vårmöte
måndag 14 april kl. 19.00 

i Naturbruksskolan

• Stadgeenliga förhandlingar
• Kaffeservering
• Föredrag av prof. Nils Storå 
 ”Bondens Åland”

Styrelsen

Medlemmarna i
Andelsbanken för Åland

kallas till ordinarie andelsstämma månda-
gen den 21 april 2008 kl. 14.00 på Hotell

Arkipelag, Mariehamn.

På stämman behandlas de ärenden som anges i 13 § i ban-
kens stadgar samt styrelsens förslag till nya stadgar.

Styrelsens förslag till vinstutdelning
Styrelsen föreslår att ränta om 5,5 % betalas på tilläggs-
andelskapitalet.

Val till förvaltningsrådet
Förvaltningsrådets nomineringskommitté föreslår att för-
valtningsrådet skall bestå av 16 medlemmar. Kommittén
föreslår omval av Tom Björkman, Leif Helin, Christer
Lindholm, Henrik Nordström och Ingermo Söderlund.

Medlem i banken har rätt att nominera andra kandidater
till förvaltningsrådet. Nominering sker genom att senast
den 17 april 2008 kl. 16.15 lämna skriftligt meddelande om
kandidaten till bankens huvudkontor, Köpmansgatan 2,
Mariehamn, i enlighet med 15 § i bankens stadgar.
Mandattiden fortgår för förvaltningsrådets övriga medlem-
mar Marcus Eriksson (ordförande), Folke Engblom (vice
ordförande), Bernt Erickson, Ronny Eriksson, Thommy
Fagerholm, Lena Klinberg, Henrik Lindroos, Birgitta Lundin,
Jan Strandberg, Diane Svenblad och Brage Wilhelms.

Styrelsens förslag till nya stadgar
Det huvudsakliga innehållet i styrelsens förslag till nya stad-
gar är följande:

– 2 och 4 §§ i stadgarna ändras för att motsvara kraven i
lagen om värdepappersföretag, kreditinstitutslagen och
andelsbankslagen. Ändringarna inverkar inte på bankens
verksamhet eller på medlemmarnas ställning.

– Mandattiden för styrelseledamöterna ändras från tre till
ett år.

– Hänvisningarna till OP-gruppen ändras till 
OP-Pohjolagruppen.

Stämmohandlingarna
Bokslutshandlingarna och styrelsens förslag till nya stadgar
finns till påseende på bankens huvudkontor från en vecka
före stämman och sänds under samma tid till medlemmar
som begär det.

Rätt att delta i stämman
Rätt att delta i stämman har den som är införd i bankens
medlemsförteckning på stämmodagen. För att underlätta
de praktiska förberedelserna ombeds de medlemmar som
avser delta i stämman att meddela banken på telefon 
018-6330.

Mariehamn den 31 mars 2008
Andelsbanken för Åland
Styrelsen

� Ålands välstånd är och 
har länge varit beroende av 
inflyttade som sörjer för att 
vårt ekonomiska välstånd 
fortsätter att växa. Under 
åren 1990 till 2005 flyttade 
nästan 10 000 personer till 
Åland, en bruttoinflyttning 
som motsvarar hela 40 
procent av befolkningen 
år 1990 (25 000) Nettoin-
flyttningen, alltså inflytt-
ning minus utflyttning var 
naturligtvis betydligt lägre, 
1500 personer, men innebär 
att flyttningsnettot stod för 
nästan 70 procent av den 

totala befolkningsökningen 
under dessa år från 25000 
till 27000.

Under dessa år har 
inflyttningen från Finland 
varit störst, hela 46 procent. 
De inflyttade kommer från 
hela Finland med en tydlig 
koncentration till sydväs-
tra Finland och regioner 
där landets svenskspråkiga 
minoritet är bosatt. År 2003 
inträffade en förändring. 
Från det året framåt är 
inflyttningen större från 
Sverige än Finland. Samma 
år fördubblades inflytt-
ningen från länder utanför 
Norden. Majoriteten av 
dem som numera flyttar till 
Åland klarar med andra ord 
inte av finska vare sig i tal 
eller skrift.

Tack vare denna inflyt-
tade arbetskraft har tillväx-
ten och den ekonomiska 
utvecklingen varit mycket 

positiv. Vad gör vi då för att 
dessa inflyttade skall känna 
sig välkomna och uppskat-
tade? Inte tillräckligt vill 
jag påstå. Många inflyttade 
har svårt att bli en del av 
det åländska samhället. 
Den högljudda debatten om 
förfinskning och ”finlands-
svenskfiering” underlättar 
inte för inflyttade att känna 
sig välkomna och respekte-
rade. 

Den mångåriga skräck-
propagandan om för-
finskning av Åland har nu 
övergått i en förföljelse av 
finlandssvenskar som ka-
raktäriseras som bekväma, 
hukare, brister i sje-ljudet 
och illojala konkurrenter 
om jobb inom det åländska 
näringslivet. Sundman sade 
i lagtinget ordagrant så här: 
”de flesta av dem (alltså 
finlandssvenskarna)är också 
fullständigt tvåspråkiga.” 

Institutionen för finlands-
svensk samhällsforskning 
presenterar följande (se 
tabell): 

Dessa uppgifter är inte 
särdeles oväntade. De visar 
att de finlandssvenskar som 
flyttar till Åland kan sämre 
finska än finlandssvenskar 
i allmänhet i Finland. Hela 
32 procent säger sig ha 
dåliga eller inga kunskaper 
alls i finska mot 16 procent 
i Svenskfinland. Samtidigt 
kan de inflyttade finlands-
svenskarna bättre finska än 
ålänningarna. 

Men endast procent säger 
sig ha goda kunskaper i 
finska. Det som ytterligare 
är värt att notera är att en 
tredjedel av de infödda 
ålänningarna säger sig ha 
goda eller nöjaktiga kun-
skaper i finska. Det är en 

förhållandevis stor andel 
och tyder på många infödda 
ålänningar har både vilja 
och förmåga att lära sig 
finska. 

För att behålla och fort-
sätta den goda ekonomiska 
utvecklingen krävs det att 
arbetskraft flyttar in till 
landskapet. Det behövs 
ännu mera folk när pen-
sionsavgångarna sätter in 
med kraft. Det är inte lag-
tingsledamöternas uppgift 
att bedöma vilka grupper 
som skall vara välkomna 
och vilka som är mindre 
välkomna. 

För att Åland skall fortsät-
ta att blomstra fordras öp-
penhet, tolerans och respekt 
för alla inflyttade obero-
ende av deras språkliga och 
kulturella bakgrund. Åland 
skall förbli ett enspråkigt 
landskap med myndighe-
ter och institutioner som 
fungerar på svenska men 
befolkningen kommer att i 
allt högre grad tala många 
språk. Den stora utma-
ningen är att ge alla inflyt-
tade möjlighet att lära sig 
svenska samtidigt som de 
ges rätt att bevara sitt eget 
språk och sin kultur. Det är 
det som kallas integration i 
motsats till assimilation. 

Socialdemokraterna 
föreslår att lagtinget slår 
fast följande: att landskaps-
regeringen tillsammans 
med näringslivet bedriver 
en arbetsmarknadspolitik 
som är öppen, tolerant och 
respekterar de inflyttades 
språkliga och kulturella 
bakgrund och som tillvara-
tar de inflyttades kompetens 
och resurser

 Barbro Sundback (s)

Ta tillvara de infl yttades kompetens!
    Infödda ålänningar infl yttade  Svenskfi nland
Goda kunskaper i fi nska 5 %   22%   46%
Nöjaktiga kunskaper 28%   46%   38%
Dåliga/inga kunskaper 67%   32%   16%

� Diskussionen om beho-
vet av fi nska för att arbeta 
på Åland är snart ett minne 
blott så lägg ned debatten om 
någonting som inte kommer 
att fi nnas om 10-15 år. 

Numer övergår språket 
inom affärsvärden, banking, 
service och så vidare allt mer 
till att bli förengelskad, inte 
förfi nskad! 

Finländare i 20-30 års ålder 
med fi nska som modermål 
talar i dag i det närmaste 
perfekt engelska. Det är de 
gamla stofi lerna som har svå-
righeter med engelska.

Därför går utvecklingen 
mot att kommunicera på 

engelska och utan svårigheter 
dessutom inom 10-15 år. Då 
behövs inte fi nskakunskaper 
längre. Vi går mot en interna-
tionell värld där det natur-
liga samtalsspråket inom en 
ganska nära framtid kommer 
att vara främst engelska.

Så lägg ned språkdebatten 
om fi nska språket, den är inte 
längre relevant! 

Det är inte Danne eller 
någon annan som styr språk-
bruket utan den uppväxande 
generationen. För dem är det 
naturligt att kommunicera på 
engelska om man inte har ett 
gemensamt språk. 

 Think fi rst, talk then!

Stoppa den löjliga språkdebatten!

� Redan på åttiotalet 
föreslog undertecknad för 
turistföreningen att de 
skulle använda Pommern som 
Ålands logo. Förslaget vann 
inger gehör.

Då tog tidningen Öriket 
saken i egna händer och bör-
jade använda henne som logo 
i tidningens fakturor, medi-
akort och brev. 

En glädjande efterföljare 
blev stadsarkitekten som pry-
der sitt visitkort med en bild 
av Pommern.

Otaliga äro de logon som 
föreningar och förbund 
åstadkommit, till exempel 
ett äpple, Ålandsfl aggan, ett 
stort Å, en upp och ner vänd 
fåntratt. Nu liknar logon ett 
Misepaket med Ålandsfl ag-
gan som omslag. 

Nu uppmanar jag turist-
förbundet och andra Pom-
mernentusiaster att ta henne 
till sitt hjärta, och använda 
bilden av barken i alla sam-
manhang, så att hon blir en 
kändis.

 Erik ”Säljis” Ahlström

Använd Pommern som Ålandslogo
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MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

NYANS ROS

”

��  Dags att sätta saltkaret i fi ckan. 
Mördarsniglarna har vaknat. Småvilt-
jägarinnan.

��  Varning! Om det är samma 
hjärnor som skall förvalta den åländska 
kyrkan som har tagit sig an den 
åländska posten, så kommer det att 
bli många tomma ”stenhus” på Åland 
och Mårten blir kanske ombud på 
Matnischen! Sibylla.

��  Black box är inget man trimmar 
med, det är något som du trimmar ner 
det med, som får moppen att tänder 
sämre. ÅL.

��  Fy vad plast och sopor det ligger 
i grönområdet kring Renhållningen! 
Flanören.

��  Angående tiggarfl ickorna. Det 
fi nns kollekt hos Mariehamns försam-
ling. Om stan har råd med skrytbyggen 
fi nns det säkert medel och pengar till 
mat och husrum för dem som är utan. 
040.

��  Utmärkt förslag i måndagens 
messaspalt; ge ut Ellas vinsidor som 
bok! Gör det, den kommer att köpas av 
många! Stort tack till Ella för allt vi får 
läsa och lära! 040.

��  Vid nyår skall vi göra vårt val av 
lokaltidning. Den, som då har publice-
rat MINST med bilder på plågade och 
avlivade djur, vinner. Säsongen för Dra-
get, Hugget osv inleds snart och beröm 
skall ösas över den som sliter sönder 
den största lekgäddan i våra vikar. Sen 
skall de nykläckta sjöfågelungarna få 
sitt när racertävlingarna drar igång i 
Slemmern. Utåt hösten kommer jakten 
med pil och båge, och däremellan hålls 
kurser för att jävlas med rävarna. Vi vill 
inte ta del av detta, vi vill, i vår enfald, 
behålla tron på att det är ett genuint 
drag hos ålänningen, nu och sedan ur-
minnestider att visa respekt för djuren. 
Protes(t)tanten.

��  Det fi nns ingen Peter Welander, 
men Peter Velander är en snygg singel 
man i sina bästa år. Men tyvärr fullt 
upptagen med annat. Så leta vidare. 
Undrarn.

��  Hemskt med gravid kvinna 
som ej har tak över huvudet i vårt 

välmående Mariehamn messade 
någon och undrade varför ”kyrkan” 
eller Röda Korset gör något! Hur 
skulle det vara om någon av våra 
välbärgade och aktieägande med-
borgare skulle öppna plånboken? 
Kyrkan och Röda Korset gör så gott 
dom kan för att hjälpa fattiga ålän-
ningar i vårt välmående Mariehamn! 
0457.

��  Vem har försökt gräva ner en 
stor hög med sopor i Frebbenby sko-
gen? Skäms! Fattar inte att man gör 
så medvetet nu för tiden! Skamligt! 
040.

��  Hur är det möjligt att Åland 
har rätt att vara så rasistisk. Aldrig 
har jag mött så mycket rasistiska 
uttal som på Åland. Man får skäm-
mas. Jag är stolt fi nlandssvensk... 
men förstår ej alls Dannes tankar. 
Finlandssvensk.

��  Onsdag är det slirspår från 
Saltvik och diverse depåstop på 
varje busshållsplats för blöjbyte. 
Mvh v8 moppar.

��  Till 040 -”poliser är också 
vanliga människor”. Som polis 
representerar man lagen, och ska 
även på fritiden fungera som gott 
föredöme för omgivningen, och job-
bet i sig går ju väldigt mycket ut på 
att få oss ”vanliga människor” att just 
följa lagen. Att som polis ägna sig åt 
sådant som strider mot vår lagstift-
ning är, enligt min mening, en väldig 
dubbelmoral. Kanske man inte borde 
bli polis om man vill ägna sig åt så-
dant som sträcker sig utanför lagens 
gränser. Och kanske också därför 
denna mediala uppståndelse. 040.

��  Tiggarna är nog bara och 
rekognoserar, för att sedan ta hit 
resten av sin släkt! 0457.

��  Till 040: snälla du.. Jag vet 
nog vad äkta kärlek är, och jag har 
upplevt den en gång redan. Jag får 
den aldrig igen. Jag är bara trött på 
att vara singel hela tiden. Jag har 
aldrig känt mej så här ensam förr. 
Så snälla försök i alla fall förstå mej 
i stället för att sänka mej totalt. Have 
A Nice Day! Olycklig singel 14-årig 
tjej.

��  Ha ha. Det fi nns ingen gräns 
för den åländska avundsjukan. 
Varför har ingen ålänning lagt av 
med sitt skitjobb och börjat tigga 
någonstans? Är det för att a) alla 
lågavlönade är dåliga entreprenörer 
b) Ett skitjobb är bättre.Tänk innan 
ni öppnar mun.

��  Jag tror inte att man går och 
tigger om man har något val, och 
det är nog inte så kul att bo utomhus 
året om, kallt och vått. Skulle du 
verkligen kunna välja att tigga? 
0457.

��  Silverfärgad Mazda 6 ÅLX... i 
Östernäsvägkorsning i tisdags. Du 
hör till dem som ökar olycksstatisti-
ken för motorcyklar.  Motorcykeln 
från höger.

��  50 skattefria euro/dag inte fy 
skam! FPA:s minisjukdagpeng är 
netto 8,69 om dan, men vem bryr sig 
om det? Jobba är silver men tigga är 
tydligen guld. Fattig.

��  4 messare i tisdagens tidning! 
Är ni faktiskt avundsjuka på tig-
garna? 040.

��  Hej, vill någon ha hundvakt 
på helgerna? Jag bor i Godby i en 
lägenhet. Hör av er 0457 343 0541.

��  Sluta hacka på rumänerna. 
Flytt till Rumänien så får ni se hur 
dom fattiga har det. Låt de som 
vill ge dem fortsätta ge. Jag är en 
som ger dem. Ni som hackar är ni 
avundssjuka. 0457.

��  Ni som hjälper de ”stackars” 
tiggarna: Vill ni ha hit fl er tiggare 
utanför varje butik? Inklämda i varje 
hörn? Sovandes i era trappupp-
gångar? För det är precis det som 
kommer att ske om ni hjälper dessa. 
Nio.

��  Det är lite skillnad på att vara 
hundrädd och fl ygrädd! Du kan 
undvika att fl yga, men hundar fi nns 
överallt. Det är lag på att ha hundar 
i koppel! Tänk om hunden går till at-
tack på någon annans hund eller ett 
barn tex. Vill inte ens tänka på det! 
Hundägare.

��  Nu har miljöÅland börjat med 
vårsopbränning. Var i söndags och 
åkte 350 km runt holmen med mc 
och räknade 7st fjädermadras-
ser med tjock, svart rökmoln. 2 i 
Lemland, 3 i Hammarland 1 i Jomala 
och t.o.m. 1 i stan! Sen var det fl era 

andra oidentifi erad skräpbrasor. Mvh 
miljövän med mc.

��  Vem på Åland hämtar metallskrot 
i Mariehamn och gratis? Kran önskvärd 
för f.d. oljepanna (rensad på ickemetall) 
som står ute på backen, plus lite annat 
skrot. 0400.

��  Nätforum-svan är ett typiskt troll! 
0457.

��  Till Sverige i mitt hjärta: förstår att 
du är på Åland för här pratas ett språk 
som du kan. I Sverige pratas snart 
ingen svenska alls i takt med alla ”nyin-
fl yttade” från hela världen. I Finland har 
vi i alla fall en fungerande fl yktingpolitik 
och tvåspråkighet. Heja Åland!

��  Man kan aldrig bli ålänning om 
man inte är född här! Har egen erfa-
renhet av det. Fast man har åländsk 
hembygdsrätt. 0457.

��  Ojdå redan nya tiggare vid Kan-
tarellen. Och det går bra,  för dom hela 
munnen full av guldtänder. Snart är 
dom 100. Lite sorgligt att ålänningarna 
är så naiva. Mvh arg som f-n.

��  Tack Ninna Nikula för en bra 
insändare. Bra att inte alla i fs har 
samma åsikt om infl yttade som Ant-
honio Salminen. Åländsk företagare 
född i Finland.

��  Johan Eriksson är MIN :-D synd 
för dig! Puss Johan, jag älskar dig <3 
0400.

��  Någon messade om bläck till da-
taskrivare. Gå in på inkclub.com billig 
och snabb leverans. Hej från bläcket.

��  Sluta klaga på Arken! Har du 
inget liv utan måste klaga på allt? 
Vad glad att Arken fi nns för dom som 
uppskattar att det fi nns och de är ingen 
som tvingar dig gå dit! Så sluta klaga 
och gör något av ditt liv innan du klagar 
ihjäl dig! H Den som uppskattar 
Arken.

��  Ang. tiggarna. Kanske de är i 
verkligt behov av hjälp, men det kostar 
att ta sig hit och på andra ställen ingår 
de i bedragar- och stöldligor där andra 
osynliga begår andra brott medan 
vi ojar oss över hur synd det är om 
dessa paltbylten. Är vi bara naiva eller 
dumma. Humanist?

��  Finskan är inte, har aldrig varit 
och kommer inte att bli ett problem. 
Var på bilsemester förra året i Fin-

land. All kommunikation skedde på 
engelska. Jag fi ck väldigt bra bemö-
tande på hotell och restauranger. De 
har sitt modersmål och vi har vårt. 
Det skall vi respektera. Om jag reser 
till Quebec i Canada eller till Bern i 
Schweiz så förstår alla människor 
att jag inte försöker med fi nska eller 
svenska. Finländarna talar faktiskt 
riktigt bra engelska nuförtiden. Mvh 
Sage_invest.

Ska vi verkligen acceptera ett 
samhälle där tiggare är en normal 
företeelse? Snart sitter det tras-
hankar överallt. Vi i den här delen 
av världen måste fortsätta kämpa 
för mänskliga rättigheter och mot 
fattigdom och missär. Ålands fattiga 
ser plötsligt rika ut i jämförelse. Eller 
är allt bara en dimridå för annan 
ljusskyggare verksamhet. Vem vet? 
0400.

��  Tack Ninna Nikula för din fi na 
insändare. Tyvärr fi nns det politiker 
vilka inte innehar den intelligenskvot att 
förstå din insändare. De är hjärntvät-
tade att hata fi nska språket samtidigt 
då engelskan är det största hotet mot 
vår svenska språk. Punkt och slut.

��  Varför Magnus Uggla? Han är 
en ful gubbe och alla hans låtar har 
samma melodi. 040.

��  Kära läsare. Min svärmor är 92 
år, hon sa varför hon blivit så gammal. 
Hon har fått så mycket konservering 
med maten och etc. Förra året sa en 
äldre dam , 96 år, likadant. Min svär-
mor bor i Sverige den 96-åriga damen 
bor här på Åland. Mhv BM.

��  Hardstyle/techno/psy till iTech 
tack! Det är bra som det är nu, men ni 
kan bättre! 0400.

��  Mata inte trollen. 0457.

��  Finlandssvenskar som är ett hot. 
Vad är då jag som är född ålänning 
och med berått mod lärt mig fl ytande 
fi nska? Förrädare? Ingen av mina 
föräldrar kan fi nska. Men jag pratar 
fi nska med stolthet för att jag kan. Men 
mot stupiditet och avundsjuka fi nns 
inget vaccin. Gnällkärringen.

��  Jag undrar när vi ska få vet-
tiga priser i våra matbutiker? En bra 
indikation på att det är dyrt är tomater. 
Idag tar Kantarellen 6.60 €/kg! Ica tar 
3.15, vilket blir mer än 100% dyrare här 
hemma! Denna skillnad har det alltid 
varit, oavsett närproducerat eller im-
porterat. Om ändå ni handlare fattade 

att om ni sänker priserna så handlar 
folk här hemma! För tro inte annat, 
så länge man tjänar på att åka över 
med färjan till Sverige och handla, så 
kommer jag och många många med 
mig att fortsätta med det! Plus att då 
kanske även dom många sommarturis-
terna, som idag har bilarna fyllda med 
livsmedel, börjar att handla här igen! 
Efter att euron infördes har detta blivit 
än värre. Det är en utveckling som i alla 
fall skrämmer mig! A-08.

��  Jag trodde att vattnets densitet 
bara var ca 600 ggr mer än luftens, inte 
800 ggr, men men... 0457.

��  Milkman! Pirkka-mjölk tillverkas 
i Finland, ÅCA-mjölk på Åland. Små 
butiker har större inköpspris på ÅCA:
s mjölk än Pirkkas utpris för kunder! 
Problemet är att om man tar in Pirkkas 
mjölk så tycker inte kunderna om det 
även om kvalitén inte är sämre. Man 
vågar helt enkelt inte riskera att förlora 
kunder! Kom ihåg vilket ramaskri det 
blev när Kantarellen tog in Arlas 1,5 
liters mjölktetror på samma pris som 
ÅCA:s en-liters tetror! Hälsar Dam 
50+.

��  Men seriöst!? Stuga åt rumä-
nerna? Visst det är en god gärning 
men vart tror ni alla andra tiggare för-
söker ta sig, jo, till lilla Åland! För dom 
får ju allting gratis. Åland kommer snart 
bli som sverige nr2. Ta hand om våra 
egna innan ni tar in en massa tiggare. 
Ni som har varit och rest utomlands 
vet att ger man pengar till dom som 
tigger, så kommer det alltid fl er. Fattig 
studerande.

��  Ninna Nikula! Jättebra argument i 
din insändare angående fl erspråkighet 
på Åland! Debatten är inte så mogen 
för att vara på så hög nivå! Synd! 
Hälsar Dam 50+.

� Som jag ser det så fi nns 
det två tydliga alternativ i 
språkfrågan på Åland. Det 
ena alternativet är liberalerna 
och sossarna som oftast inte 
ser några problem i språkfrå-
gan på Åland och ofta hävdar 
att svenskans ställning inte 
ens är försvagad. I den mån 
som de alls erkänner att det 
fi nns problem så föreslår de 
att ålänningarna lär sig mer 
fi nska som lösning. 

Det andra alternativet 

utgörs av centern, frisinnade, 
obundna och Ålands framtid 
som menar att det redan i dag 
fi nns betydande problem på 
vissa områden och att risken 
är att fi nskan på sikt tränger 
undan svenskan mer och mer 
om vi inte gör något.

Ökad åländsk självbestäm-
manderätt och mer använd-
ning av självstyrelse på de 
områden där fi nskspråkiga 
statliga system riskerar att 
tränga undan svenskan på 

Åland är exempel på det 
andra alternativets förslag på 
lösningar.

Som jag ser det så vär-
nar det första alternativet 
egentligen fi nskan medan 
det andra alternativet värnar 
svenskan. Personligen tycker 
jag att ”det vore att ge upp” 
om vi gick in för att försöka 
hålla Åland svenskt genom 
att börja använda ännu mer 
fi nska på Åland.

Det mest problematiska av 
allt är nog ändå att Åland är 
splittrat i två ungefär lika sto-
ra läger i den viktiga språk-
frågan. Hur skall exempelvis 
dagens lib/c-regering kunna 
göra stora framsteg i språk-
frågan när de inte har samma 
grundsyn i språkfrågan? 
Bilden här intill är ett försök 
att sammanfatta situationen 
på Åland idag.

 Anthonio Salminen (fs)

Splittring i språkfrågan hämmar utvecklingen

Endera. Det fi nns två alternativ för hur språkfrågan skall utvecklas, 
menar insändarskribenten. Partierna är splittrade och står för olika de 
olika åsikterna enligt modellen ovan.  Grafi k: ANTHONIO SALMINEN

 ...till Barbro i info på Ålandsfärjan 
som den 1.4.2008 tog hand om 
vår lundehund Adam när vi skulle 
äta. Tack för god sevice. Rosar gör 
Adams matte och husse.

 ...till Tuula, som tack för två härliga 
veckor tillsammans. Wilma och hela 
hennes familj.

 ...till  Rita Fagerholm för att du 
ställer upp och är barnvakt åt oss 
när mamma och pappa behöver... 
Vi tycker så mycket om dig! Kramar 
från Emma och Isabell Larsén.

Jag tror inte att man går och tigger om 
man har något val, och det är nog inte 
så kul att bo utomhus året om, kallt 
och vått.  MESSARE
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Fotbollen måste ta nästa steg
– utbilda kvinnliga tränare

I hemknuten       Maj-Len Lindholm

”

Det första damfotbollslaget bildades i 
Sverige år 1917. Det är snart hundra år 
sedan och Sverige är ett av de land där 

damfotboll kommit längst, både rent spelmässigt 
och publikt.

Ändå är så gott som alla tränare för damla-
gen män. Sveriges radio hade för några dagar 
sedan ett inslag om problemet, för problem är 
det. Tjejer spelar fotboll så länge de är barn och 
ungdomar, men lägger av helt då inte längre vill 
eller kan spela själv. Killarna fångas däremot 
upp och fortsätter som tränare.

En anledning till att tjejerna slutar är ibland 
rent biologisk: avskedet från fotbollen hänger 
ihop med att tjejen blir gravid. Ingen spelar 
fotboll i åttonde månaden, inte bara för otymp-
lighetens skull utan också för att man är rädd att 
ramla och landa på magen. 

Men biologiska orsaker behöver inte avgöra 
något i praktiken. Det bör fi nnas ett system 
för att fånga upp de tjejer som slutar för att de 
väntar barn så att slutet inte blir ett slut, utan en 
paus. Tjejer kan förstås i lika hög grad bli trä-
nare som killar då de väljer att lägga av med att 
spela, men för killarna fi nns inget avbrott som 
gör att de försvinner från det aktiva utövandet 
en period. 

Det borde vara lika självklart att mammor 

tränar sina döttrars eller söners lag som att pap-
por gör det. 

En annan anledning till att tjejerna försvin-
ner från fotbollen är att den fortfarande, efter 
nästan hundra år av damfotbollslag, är för tjejer 
mer än hobby än ett yrke. För killarna fi nns 
större hopp om karriär och försörjning, det fi nns 
fl er lag och större intresse för herrfotbollen. 
Damallsvenskan har trettio heltidsproffs, i her-
rallsvenskan försörjer sig så gott som alla spelare 
på fotbollen.

En hobby är enklare att lägga ner än en yrkes-
satsning när det inte känns bra längre. 

Urban Truedsson, andre tränare i Åland 
United ifrågasätter på Ålands dam- och fl ick-
fotbolls hemsida hur stark drivkraften är bland 
de åländska fotbollstjejerna. Han skriver att få 
vill träna mer än två gånger i veckan och att det 
för en del tjejer inte är en ära att spela i ligalaget 
Åland United.

I hans stillsamma undran fi nns också orsaken 
till varför det är så viktigt att tjejer som slutar 
spela fortsätter som tränare och att ett system 
fi nns för att fånga upp dem. 

För det första måste det fi nnas en framtids-
vision, inte bara en hobbytanke, om man skall 
orka träna kvällar och helger och försaka familj 

och vänner. Det orkar man bara om målet är 
högt och om man vet att det fi nns en framtid 
också efter att målet är uppnått. Det är tillfreds-
ställande att föra sin kunskap vidare, att ha nytta 
av alla genomgångar och träningspass och det 
har man bara om man kan fortsätta som tränare. 

För det andra handlar det om att tillvarata 
kompetens. Vilket slöseri att skickliga fot-
bollspelare bokstavligen försvinner från planen. 
Starta en ledarutbildning som går parallellt med 
träningen, tänk långsiktigt också på damernas 
framtidsmöjligheter. Fler tränare ger fl er lag för 
framtiden och fl er talanger som vaskas fram.

För till skillnad från vad Nordiskt idrottslif 
skrev 1918 är inte ”kvinnlig fotboll” förkastlig. 

Däremot blir det stolpe ut om talangerna inte 
har en tränarframtid bara för att de är kvinnor.

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Karin Erlandsson
Epost: karin.erlandsson@nyan.ax
Telefon: 528 467

”Det fi nns icke ord nog starka att fördöma kvinnlig fotboll – och fl ickorna eller deras 
förespråkare vilja tagas på allvar. Gärna må de klä sig i gymnastikbyxor och sparka till 
en lämplig boll då och då, men för all del, icke under anspråk att detta skall hava något 
med fotboll att göra. Redan en hel del annan kvinnlig tävlingsidrott är förkastlig och 
den förkastligaste av dem alla skulle kvinnliga fotbollen bliva.”
Citat ur tidskriften Nordiskt Idrottslif, 1918

Vanlig syn. Damfotbollen blir allt större, men fortfarande är den här synen på avbytarbänken den vanligaste. Tränaren är en man. På bilden 
Mikael Virta och IFK som inte har med texten att göra.  Arkivfoto: MALIN TILLSTRÖM

Ingenting är farligare än ett samhälle där man tror 
man vet allt om sina grannar, men inte känner dem.

JOHANNA HOLMSTRÖM FESTTALAR FÖR MEDBORGAR-
INSTITUTET I SIBBO OCH CITERAS I BORGÅBLADET 8.4

A     lla frågar.
Eller nästan alla – frågar vad jag gör och 
hur det känns. Jo tack det knallar och går!

Alltså, jag har faktiskt inte varit pensionär 
tillräckligt länge än för att det ska kännas något 
särskilt. I mars hade jag semester och 1 april 
blev jag pensionär på riktigt. Tror jag åtminstone, 
annars har jag blivit lurad…

En vecka drygt, det känner man inte mycket 
av heller. Förresten har jag inte hunnit känna ef-
ter, det är ju den tiden på året nu när korna kalvar 
och pappershögarna växer och det är fullt sjå att 
hänga med för en gammal mänska.

Inte behöver man jobba på Nyan för att hålla 
sig sysselsatt. Men det har underlättat ibland och 
det har varit roligt.

Största fördelen med att bli pensionär är nog 
att slippa passa tider, att inte behöva planera allt 
hemmajobb utgående från bestämda arbetstider 
i stan och veta att det jag inte hinner göra i dag 
kan jag göra en annan dag. Kanske.

Så fort går det förstås inte att ställa om, men 
jag jobbar på det.

Bra utdelning har det varit i ladugården så 
här långt. Kalvningssäsongen startade den 20 
mars med tvillingfödsel. Två duktiga tjurpojkar, 
Elof och Emil. Det började bra och jag berömde 
vår egen pappa Bu, stilige skåningen Aron av 
Ekeröd, som blev pappa första gången sedan 
han kom till Gölby.

Sedan kom två kokalvar, var för sig, som sig 
bör. Så kom turen till en av årets kvigor, hon um-
gicks med highländaren Hlödver av Främmanby 
förra sommaren och vad tror ni resultatet blev? 
Tvillingar förstås. Två pyttesmå sötnosar som 
heter Bosse och Berta.

Nästa ko, gamla trogna Bella 13 år, äldst i 
ladugården, kalvade följande kväll. En duktig tjur 
som jag gav namnet Sune. Senare var jag ute 
och kollade läget, innan jag kröp till kojs för nat-
ten och allt var lugnt i ladugården.

Klockan 3 gick jag för säkerhets skull upp och 
tittade på ko-tv:n, i fall om… Allt lugnt.

Följande morgon hade jag ändå en kalv för 
mycket liksom, en smutsig liten kokalv som jag 
inte sett förut. Och ingen ny ko hade kalvat, även 
om en visade tydliga tecken på snart föreståen-
de förlossning. Enkel uteslutningsmetod gav vid 
handen att det var gamla Bella som klämt ur sig 
en tvilling framåt natten. Lilla Siri. Så det kan gå!

Nästa kalv var enorm, en jättestor tjurkalv. Han 
måste få hjälp av mig och gubben för att komma 
ut, det gick bra men hans framben var svaga 
och vingliga. Hur som helst har han god livslust 
och blir litet stadigare för varje dag.

Nu har hälften av kossorna kalvat, på åtta kalv-
ningar har det kommit elva kalvar. Det kan man 
inte klaga på. Tre tvillingfödslar i en besättning av 
vår (lilla) storlek måste vara litet rekordartat.

Och fortfarande står åtta där och  väntar…

 Annars då? Jodå, det knallar. Dagarna går jät-
tebra, jag har inte börjat riva ur garderober, skåp 
och lådor. Jag har nog inte gjort någonting av 
det jag trodde att jag skulle göra – än. 

Men häromdagen bakade jag hemvete, inget 
märkvärdigt med det, bara att jag hinner göra 
det oftare nu. 

Förresten det är bara när karlar bakar hemvete 
som det är märkvärdigt. Då står det ju i tidningen.

Jo tack, det knallar 
och går!
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Dagens ålänning Ulf 
Danielsson, fi nner vi 
på Kantarellen där 

han handlar mat till familjen. 
Han blir väldigt entusiastisk 
över att få bli vald.

– Nu blir min dotter glad, 
för hon läser alltid Dagens 
ålänning varje morgon!

Vad har du handlat i dag 
då?

– Vi ska ha tornfi sk till mid-
dag idag med färska grönsa-
ker och papaya.

Vad har du gjort annars 
idag?

– Idag har jag tränat på gy-
met.

Brukar du ofta fara dit?
– Tre gånger i veckan och se-
dan brukar jag promenera 
också.

Så du är riktigt hurtig! 
Vad tränar du?

– Bland annat styrketräning.
Vad gör du på fritiden för-
utom träningen?

– Jag brukar spela mycket 
fotboll med barnen och varje 
helg så är det turneringar. 
Båda spelar i IFK-juni-
orer, Vilma som är 9 år i F-98 

och Vincent som är 13 år i P-
94.

Brukar du gå på andra 
fotbollsmatcher förutom 
barnens?

– Vi brukar gå på alla IFK:
s matcher, sedan har vi varit 
både till Barcelona och Lon-
don på matcher. Vi brukar 

kalla oss fotbollshuliganfamil-
jen!

Och tillslut, vem vill du 
hälsa till?

– Till familjen och till min 
mamma och pappa.

Text & foto:
LINNEA SUNDBLOM 

(PRAO)

”Vi kallar oss fotbollshuliganfamiljen!”

Fotbollsfantast. Ulf Danielsson är väldigt intresserad av 
fotboll och familjen har varit ända till Barcelona och London på 
matcher.

Lax och penne               
i gorgonzolasås
120 g rökt lax
320 g penne
0,5 l grädde
200 g gorgonzolaost
salt och peppar
dill

Koka penne i lättsaltat vat-
ten Skär den rökta laxen 
i bitar. Häll grädden i en 
kastrull och smula i gor-
gonzolan. Värm tills osten 
smälter. Lägg i nykokt pas-
ta och den rökta laxen och 
blanda. Låt det sjuda tills 
såsen tjocknar. Smaka av 
med salt och peppar.


